
 

 

 

 
 
ACTA DE SESSIÓ DE 
Ple 
Data i Hora  21 de març de 2013 21:00 
Lloc  Sala Ple 
Caràcter Ordinària 
Núm.  PLE2013/2 
  

PRESIDENT    l�lm.              IGNASI GIMÉNEZ RENOM 

 ASSISTENTS                
                                      LOMAS CORTES OSCAR 
                                      CANALIS ALSINA ALEIX 
                                      MASSAGUÉ CASALS GLÒRIA 
                                      GONZÁLEZ NAVAS PEPE 
                                      CREUS OLIVERAS JOAN 
                                      MARTÍNEZ ROMERO PEPA 
                                      LEIVA REYES JOSE 
                                      MARMOL MARTINEZ ANA MARIA 
                                      PUIG MAYOR M. ANTONIA 
                                      RODRIGUEZ CASTILLO SORAYA 
                                      PEREZ MOREJON DANIEL 
                                      FERNANDEZ BARRAGAN RAMON 
                                      CARRERAS PECANINS JOSEP 
                                      SAMPERE VALERO AGUSTI 
                                      BACARDIT BOTIFOLL LLUIS 
                                      GARCIA FANDINO BEATRIU 
                                      ALAMANY GUTIERREZ ELISENDA 
                                      BELLA REDONDO XAVIER 
                                      CARPIO LOPEZ ANTONIO MANUEL 
                                      MARTOS MARTINEZ VICTOR                                      

 

     SECRETARI                  BOADELLA VERGES JULI 
     INTERVENTORA acctal   CUSTODIO MURILLO MERCÈ 
 
 
Vist que els reunits són el total de membres que legalment constitueixen l’Ajuntament Ple, el 
Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes inclosos en l'ordre del 
dia. 
 
ORDRE DEL DIA 
1.- Actes pendents d'aprovar 
PLE2013/1 Ordinària 29/01/2013 
2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i dels acords de la Junta de Govern Local  
3.- Ratificar el caràcter ordinari de la sessió 
4.- Donar compte de la resolució d'aprovació de la liquidació del Pressupost de 2012 
5.- Aprovar la modificació de crèdit 1/2013 del Pressupost municipal de 2013  
6.- Aprovació inicial de l’Ordenança reguladora de soroll i les vibracions  
7.- Moció del grup del PP en relació a l'Obra Social Benèfica 
8.- Moció del grup socialista sobre les retallades en matèria de sanitat, serveis socials i  
      igualtat 



 

 

9.- Moció del grup socialista sobre la reforma de l'administració local  
10.- Moció del grup socialista recolzant la consulta popular 
11.- Moció del grup de CiU proposant l'adhesió a la declaració de sobirania i el dret a decidir               
       del poble de Catalunya 
12.- Moció del grup de CiU proposant declarar Castellar ciutat lliure de circs amb animals 
13.- Moció del grup de l'Altraveu sobre la territorialització de la SAREB i posada del 30%  
       dels seus actius en lloguer social 
14.- Moció de l'Altraveu referent a l'aparcament del carrer Girona 
15.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
16.- PRECS I PREGUNTES 
 
1.- Actes pendents d'aprovar 
1.-  Els regidors es donen per assabentats dels continguts de l’acta de la sessió ordinària de 
29 de gener de 2013. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DIVUIT      (18) dels regidors del PSC, CiU i PP 
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors de l’Altraveu         
 Abstencions:      CAP 

 
2.- RESOLUCIONS A DONAR COMPTE 
Es dona compte al Ple dels Decrets núm. 92  del dia 25 de gener al 309 del dia 15 de març 
de 2013. Es dona compte també dels Decrets núm. 1 del dia 2 de gener al 92 del dia 25  de 
gener de 2013. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats en 
sessions dels dies 5, 12, 19, 26 de febrer, 5 i 12 de març. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
PROPOSTES 
3.- RATIFICAR EL CARÀTER ORDINARI DE LA SESSIÓ 
ATÈS que per acord del Ple del dia 21 de juny de 2011, en compliment del que disposava 
l’article 38 del Reglament d’Organització, funcionament i règim jurídic de les entitats locals, 
RD 1690/1986, de 11 de juliol, aprovà el règim de sessions del ple i la seva periodicitat  
Vist que el volum d’actuacions no ha propiciat la celebració del ple ordinari de febrer. 
Vista la necessitat de no perdre  el caràcter ordinari de la present convocatòria. 
L’Ajuntament Ple 
ACORDA: 
Declarar la sessió d’avui dia 21 de març, ordinària a tots els efectes 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
4.- DONAR COMPTE DE LA RESOLUCIÓ D’APROVACIÓ DE LA LIQUIDACIÓ DEL 
PRESSUPOST EXERCICI 2012. 
VISTA la liquidació del pressupost de l’ajuntament corresponent a l’exercici 2012, aprovada 
per resolució de l’alcalde de 28 de febrer de 2013. 
ATÈS que l’article 193.4 del Text refós de la Llei reguladora de les hisendes locals estableix 
que de la liquidació, una vegada aprovada, ha de donar-se compte al Ple de l’entitat local 
en la primera sessió que celebri. 
L’Ajuntament Ple: 
Es dóna per assabentat de la resolució de l’alcalde de 28 de febrer de 2013 per la qual 
s’aprova la liquidació del pressupost de l’Ajuntament de Castellar del Vallès corresponent a 
l’exercici de 2012. 
 
En aquest punt s’incorporà el regidor Sr. Victor Martos 
 
INTERVENCIONS 
Presenta la proposta el Sr. Oscar Lomas,  PSC, tot dient que fa just un any, en aquest 
mateix ple, donàvem compte de la liquidació de l’exercici 2011 i aprovàvem el pla d’ajust 



 

 

que ens tindria que permetre, en línia amb totes les administracions, redreçar els comptes 
del sector públic. 
Avui, donem compte de la liquidació de l’exercici 2012, moment en el que podem fer palès 
si el rumb que està prenent l’Ajuntament és el correcte. I podem assegurar, que tot i la 
situació econòmica general, ens podem sentir satisfets. 
L’Ajuntament ha tancat amb un superàvit molt important l’exercici 2012, amb més de 2 
milions d’euros, fruit d’una previsió realista dels ingressos i d’una contenció elevadíssima en 
la despesa. 
Per entendre-ho fàcil, el pressupost d’ingressos s’ha acomplert en un 99,6% 
(26.256.642,18 €), mentre que les despeses ho han fet en un 95,2% (23.506.184,14 €). 
És interessant analitzar l’estructura tant dels ingressos com de les despeses.  
Estructura d’ingressos: 
La distribució entre els diferents capítols ha estat la següent: impostos directes (48,2%), 
impostos indirectes (0,3%), taxes (24,4%), subvencions altres administracions (25,6%) i 
ingressos patrimonials (1,5%). 
Si ho comparem amb els percentatges del pressupost liquidat fa 6 anys, ens donarem 
compte del canvi de model que necessariament s’ha hagut de produir en les finances del 
nostre Ajuntament: 

- Un major pes de l’imposició directe (del 42% al 48%) respecte l’indirecte (del 5% al 
0,3%) 

- Una major corresponsabilitat per la percepció de serveis (de sufragar el 19,4% al 
24,4%) 

- Posar de manifest la manca de compromís de les administracions superiors amb 
l’administració local. Si fa uns anys, un terç dels recursos corrents estaven finançats 
per altres administracions, actualment s’ha reduït fins a representar únicament un 
25%. No cal dir, que això encara s’agreuja quan mirem el deute que les altres 
administracions tenen amb l’Ajuntament, principalment la Generalitat (gairebé 1,3 
milions d’€), amb els problemes de tresoreria que això comporta. 

Estructura de despesa: 
La distribució entre els diferents capítols, dins de la despesa ordinària, ha estat la següent: 
personal (28,7%), béns i serveis (53%), càrrega financera (15,8%) i subvencions (2,5%). 
És important en la despesa, no nomes saber quan s’ha gastat, sinó igual o més important, 
en que s’ha gastat. Per posar un parell d’exemples, hem destinat més de 1,3 M € a 
polítiques socials, o més de 2 M € a polítiques educatives. 
Com hem fet amb els ingressos, si fem aquesta comparativa respecte l’any 2007, veurem 
que els recursos destinats a polítiques socials s’ha incrementat en un 42% i en un 62% les 
polítiques educatives. Com veiem, l’estructura de les despeses també ha canviat molt en 
aquest temps. 
També és important parar-nos un moment en els pagaments d’aquesta despesa. Encara 
que formalment, a proposta de CiU, s’incorporà com a suggeriment l’informe de morositat 
del darrer trimestre del 2012, val la pena donar en aquest moment algunes dades.  
 
El deute comercial de l’Ajuntament s’ha reduït en més del 50%, amb uns terminis de 
pagament de 84 dies de mitjana, molt per sota de la mitjana a nivell del conjunt de totes 
les administracions situada actualment en 140 dies. 
A banda, de les dades generals del pressupost, la Llei d’Hisendes Locals, així com  la Llei 
d’Estabilitat Pressupostària, fixa diferents ratis que s’ha de donar compliment per tal 
d’analitzar si la situació econòmica de l’Ajuntament es troba dins dels paràmetres adequats. 
En aquest sentit, hem de tenir en compte: 

- Estalvi net positiu. Entès com el resultat de deduir a la diferència entre els ingressos 
i les despeses corrents no afectades a capital, l’anualitat teòrica de càrrega 
financera. En el nostre cas, el nostre saldo és de 20.616,46 € positiu, i per tant, es 
compleix l’objectiu. 

- Superàvit estructural. Entès com l’estalvi net descomptant les despeses corrents que 
es financen mitjançant préstec. En aquest cas, l’Ajuntament té un superàvit 
estructural de 1.325.287 € 



 

 

- Objectiu d’estabilitat pressupostària. D’acord amb la llei i amb l’acord del Consell de 
Ministres de data 2 de març de 2012, es fixa un objectiu de dèficit pel conjunt de les 
entitats locals del 0,3% del PIB, o el que és el mateix, del 4,39% dels ingressos no 
financers. 
Fets els càlculs, l’Ajuntament ha arrossegat un superàvits en termes del Sistema 
Europeu de Comptabilitat, de més de 2,5 M€, o el que és el mateix, un superàvit del 
9,4% dels ingressos no financers, 14 punts per sobre de l’objectiu marcat per l’Estat. 

- Objectiu de deute. La llei de Pressupostos de l’Estat, marca el límit del rati deute viu 
respecte ingressos corrents, en el 110%. En el nostre cas, tot i l’operació 
formalitzada conseqüència del Pla d’Ajust, es situa en el 99,01%, dins per tant dels 
llindars establerts. 

Com hem explicat, l’Ajuntament ha generat capacitat de finançament, i per tant, superat 
l’objectiu del dèficit. Ha reduït el seu endeutament, situant-se als voltants del 99%, i per 
tant, es compleixen els paràmetres acordats en el pla d’ajust. I per últim, ha millorat la 
seva liquiditat, reduint terminis de pagament i reduint el deute comercial en més del 50%. 
Es compleixen, per tant, els objectius demanats per l’Estat i que així es contemplaven en el 
pla d’ajust aprovat. S’estan fent esforços importants, per part de tothom, i això està donant 
els seus fruits. 
Estem per tant, en la línia correcte, en la bona direcció. Això però, no ens ha tapar les 
nostres debilitats. Hem de continuar reduint l’endeutament, escurçant terminis de 
pagament i estar atents a l’augment de la morositat, tant per part dels contribuents por les 
altres administracions. 
Per CiU intervé el Sr. Agustí Sampere, i diu que el nostre grup que el nostre grup valorarà 
totes les dades que ha donat el regidor Lomas en el tancament definitiu dels  comptes 
generals, i per tant de moment ho posem en quarantena. 
La Corporació es donà per assabentada  
 
5.- . MODIFICACIÓ DE CRÈDIT NÚM. 1/2013. 
ATÈS que l’alcalde ha ordenat la incoació d’expedient d’aprovació de transferències de 
crèdit negatives i d’autorització de crèdits extraordinaris al pressupost de despeses de 
l’ajuntament, d’acord amb el que es preveu als articles 177 i 179 del Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals. 
ATÈS que en la tramitació de la modificació de crèdit s’ha seguit el que disposen els articles 
8, 9 i 11 de les Bases d’Execució del pressupost. 
VIST l’informe de la interventora.  
L’Ajuntament Ple 
ACORDA 
PRIMER.- Aprovar inicialment la modificació de crèdit número 1/2013 del Pressupost de 
l’Ajuntament, d’acord amb el detall que figura a l’expedient i amb el resum següent: 
  
ESTAT DE DESPESES  
- Transferències negatives........................................................ -2.300,00 
- Transferències positives......................................................... 2.300,00 
Variació de l’estat de despeses ................................................. 0,00 
 
SEGON.- Sotmetre la modificació de crèdit a informació pública durant un termini de 
quinze dies comptats a partir del següent al de la publicació de l’anunci corresponent al 
Butlletí Oficial de la Província. 
TERCER.- Entendre definitivament aprovada la modificació de crèdit en cas que no es 
presentin reclamacions en el període d’informació pública i publicar el resum per capítols 
en el Butlletí Oficial de la Província, entrant en vigor una vegada publicada. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas¸PSC, defensa la proposta. Portem a aprovació una modificació de 
crèdit del pressupost 2013. Des de l’any 2003, l’Ajuntament té formalitzat un conveni de 
col�laboració amb l’entitat “Associació Prodisminuits psíquics de Sabadell i comarca”, en 



 

 

virtut del qual s’atenen ciutadans de Castellar i l’Ajuntament realitza una contraprestació 
econòmica. 
Actualment aquesta entitat ha modificat la seva identificació fiscal, creant-ne la nova entitat 
Fundació Privada Atendis, amb el mateix objectiu social que l’anterior entitat. 
Per aquest motiu, es proposa modificar el beneficiari de la subvenció nominativa recollida 
en el pressupost 2013, a favor de la Fundació Privada Atendis, entitat que prestarà els 
serveis a partir d’ara. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
6.- APROVACIÓ INICIAL DE L’ORDENANÇA MUNICIPAL DEL SOROLL I LES 
VIBRACIONS 
En l’àmbit de la Unió Europea, la Directiva 2002/49/CE, del Parlament Europeu i del Consell, 
de 25 de juny de 2002, sobre avaluació i gestió del soroll ambiental, ha obligat a un procés 
de transposició de les seves normes al Dret intern dels estats membres. 
Els articles 43 i 45 de la Constitució estableixen el manament de tots els poders públics de 
protegir la salut i el medi ambient, en la qual s’inclou la protecció davant la contaminació 
acústica. Així, a escala estatal s’han promulgat la Llei 37/2003, de 17 de novembre, del 
soroll, el Reial decret 1513/2005, de 16 de desembre, que la desplega pel que fa a 
l’avaluació i gestió del soroll ambiental i el Reial decret 1367/2007, de 19 d’octubre, que  la  
desplega pel  que  fa  a  zonificació acústica, objectius de  qualitat i emissions acústiques. 
A Catalunya, els articles 27 i 46 de l’Estatut d’Autonomia estableixen el dret de totes les 
persones a la protecció davant les diferents formes de contaminació i que les polítiques 
ambientals dels poders públics han de dirigir, entre d’altres finalitats, a la reducció de les 
diferents formes de contaminació, mitjançant l’adopció de les corresponents polítiques 
públiques. 
En aquest marc s’insereixen la Llei 16/2002, de 28 de juny, de protecció contra la 
contaminació acústica, el Decret 245/2005, de 8 de novembre, pel qual es fixen els criteris 
per a l’elaboració de mapes de capacitat acústica i el Decret 176/2009, de 10 de novembre, 
pel  qual s’aprova el  Reglament de  la  Llei 16/2002, de  28  de  juny, i  se n’adapten els 
annexos. 
Els trets més significatius de la Llei van ser la consideració de la contaminació acústica des 
del punt de vista de les immissions, la delimitació del territori en zones de sensibilitat 
acústica en funció d’uns objectius de qualitat, la regulació d’un règim específic per a les 
infraestructures de transport i l’establiment de tot un seguit de mesures per minimitzar 
l’impacte acústic en les construccions existents afectades per sorolls i/o vibracions. 
Per altra banda, en la disposició transitòria 1 del decret 176/2009, de 10 de novembre, pel 
qual s’aprova el  Reglament de  la  Llei 16/2002, de  28  de  juny, i  se n’adapten els 
annexos s’estableix que els ajuntaments que, a l’entrada en vigor del Reglament, disposin 
d’ordenances municipals de protecció contra la contaminació acústica, les han d’adaptar a 
les normes que estableix el Reglament en el termini de dos anys a partir de la seva entrada 
en vigor. 
Vista la proposta d’Ordenança municipal reguladora del soroll i les vibracions elaborada  
sobre el model A redactat pel Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de 
Catalunya, amb la col�laboració de les dues associacions de municipis de Catalunya, la 
Diputació  de Barcelona i de la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat amb les 
modificacions introduïdes a proposta del serveis municipals responsables. 
ATÈS que procedeix derogar la vigent Ordenança municipal de qualitat sonora de la vila de 
Castellar del Vallès, l’aprovació definitiva de la qual es va publicar al BOPB de 23 d’abril de 
1992. 
ATÈS el que estableix l’article 49 de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, Reguladora de les Bases de 
Règim Local i la legislació concordant, article 178.1 del text refós, aprovat pel Decret 
Legislatiu 2/2003, de 28 d’abril, de la Llei municipal i de règim local i l’art. 61 i següents del 
Reglament d’obres i serveis aprovat pel Decret 179/1995, de 13 de juny pel que fa a 
l’aprovació i tramitació d’ordenances. 
Es proposa al Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
ACORDS: 



 

 

PRIMER.- Derogar l’Ordenança municipal de qualitat sonora de la vila de Castellar del  
Vallès vigent des de l’any 1992. 
SEGON.- Aprovar inicialment l’Ordenança municipal reguladora del soroll i les vibracions. 
TERCER.- Sotmetre l’aprovació d’aquesta Ordenança  a un període d’informació pública  de 
30 dies hàbils, mitjançant la inserció d’un edicte en el tauler d’anuncis de la Corporació,  en 
el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, en el Diari Oficial de la Generalitat de 
Catalunya i, en un dels mitjans de comunicació escrita diària als efectes de presentació de 
possibles al�legacions i/o reclamacions. 
QUART.- Fer constar que en cas de no presentar-se al�legacions durant l’esmentat període 
d’informació pública, l’aprovació del citat Reglament esdevindrà definitiva, i es procedirà a 
la publicació de l’aprovació definitiva en el Butlletí Oficial de la Província de Barcelona, en el 
Tauler d’Anuncis de l’Ajuntament, i en el Diari Oficial de la Generalitat de Catalunya, 
resultant necessari la publicació íntegra del text de la referida Ordenança. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta el Sr. Aleix Canalis, PSC, per dir que avui portem a la consideració 
del Ple l’aprovació inicial l’ordenança municipal del soroll i les vibracions, en compliment 
d’allò que s’estableix en la Llei 16/2002 de protecció contra la contaminació acústica. 
L’esmentada llei,  regula les mesures necessàries per prevenir i corregir la contaminació 
provocada pels sorolls i les vibracions, i estableix els mecanismes necessaris per fixar els 
objectius de qualitat acústica d’un territori. 
Aquesta Ordenança, íntimament lligada al Mapa de Capacitat acústica municipal, que va 
aprovar inicialment aquest plenari el passat 28 de gener, té com objectiu concretar els 
instruments jurídics, i també tècnics, necessaris  perquè es pugui donar una resposta 
adequada a les problemàtiques derivades de la contaminació acústica per tal de poder 
garantir una bona qualitat de vida als veïns i veïnes de la Vila.  
Per la seva elaboració, s’ha agafat de model l’Ordenança municipal reguladora del soroll i 
les vibracions elaborada  pel Departament de Territori i Sostenibilitat de la Generalitat de 
Catalunya, amb la col�laboració de les dues associacions de municipis de Catalunya, la 
Diputació  de Barcelona i de la Xarxa de Ciutats i Pobles cap a la Sostenibilitat amb les 
modificacions introduïdes a proposta del serveis municipals responsables. 
Així mateix, i per tal d’evitar que hi hagi una duplicitat legislativa, en aquest mateix 
proposta de resolució, es proposa Derogar l’Ordenança municipal de qualitat sonora de la 
vila de Castellar del  Vallès vigent des de l’any 1992. 
Intervé per CiU la Sra. Bea Garcia,  per dir que esperem que aquesta nova ordenança 
s’apliqui a fons  ja que la contaminació acústica com s’ha dit és un indicador de baixa 
qualitat de vida. Per tant encoratgen a l’equip de govern a aplicar totes les mesures a 
l’abast per fer complir aquesta ordenança, en aquets sentit el nostre vot serà favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
7.- MOCIÓ DEL GRUP DEL PP EN RELACIÓ A L'OBRA SOCIAL BENÈFICA    
ATÈS  que la Fundació Obra Social Benèfica, amb més de 80 anys d’història a Castellar del 
Vallès i llarga trajectòria gestiona els serveis municipals d’atenció domiciliària a persones 
amb necessitats socials específiques. 
ATESA  la precària situació econòmica que està travessant la Fundació de l’ Obra Social 
Benèfica. 
ATÈS al dèficit de l’ Obra Social Benèfica, els deutes acumulats a la Seguretat Social 
i les quotes aplaçades més els seus corresponent interessos, s’han de fer front. 
ATÈS que l'Ajuntament de Castellar del Vallès s'ha vist obligat a presentar com a garantía 
hipotecaria l’aportació d’un bé immoble de propietat de l’ajuntament de caràcter patrimonial 
i de valor cadastral suficient per garantir el deute total de  l’import a favor de la Tresoreria 
General de la Seguretat Social. 
ATÈS que el Pla de Viabilitat elaborat i presentat pel Patronat de l´Obra Social Benefica 
suposa una reducció que afecta directament al salari de les treballadores de la fundació. 
Per tot això proposem al Ple l’adopció dels següents acords 
ACORDS 



 

 

PRIMER.- Que es faci pública l'Auditoria de la Fundació de l’OSB que s’ha encarregat 
aquest any 2013 un cop acabada, i que aquesta Auditoria es presenti davant dels grups 
municipals, representants de las treballadores de la Obra Social Benefica i familiars dels 
residents. 
SEGON.- Aprofitant l'Auditoria de la fundació, obri un via seguiment i de diàleg permanent 
entre els Portaveus dels Grups Municipals i el Patronat de la Obra Social Benèfica, per tal de 
mantenir els escenaris de futur que plantegi l'Auditoria i el Pla de viabilitat presentat. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Antonio Carpio, pel PP, exposa que portem a aprovació una moció relacionada amb 
l’Obra Social Benèfica, la qual des de la última setmana hi ha hagut molts canvis, desprès 
de les reunions mantingudes amb el patronat. D’altra banda també valorem els canvis que 
s’han fet en la moció, creiem que per una banda eliminem algunes parts, però també per 
una altra aconseguim alguns temes que poden ser bons per a l’Obra Social benèfica. Tot 
seguit passa a llegir la moció. 
El Sr. Alcalde,  diu que tots sabem la complexa situació que travessa l’Obra Social 
Benèfica i del  pla de viabilitat presentat que vol garantir-ne el seu futur i continuïtat. En el 
ple anterior se’n va parlar abastament on es va donar el vist i plau a posar com a garantia 
del deute de l’Obra Social amb la seguretat social, una finca municipal. Ara amb la resolució 
que aprovarem millorarem  els canals de comunicació entre el Patronat i els grups 
municipals i a més a més també hi ha el compromís formal de fer  públic els resultats de 
l’Auditoria que s’ha encarregat per tal de poder validar els comptes. Passos petits però 
importants. 
Per acabar mostrar la meva preocupació, estem davant d’una situació complexa que no 
només passa a l’Obra Social Benèfica, sinó a totes les residències. Llegíem que a Catalunya 
s’han tancat 107 residències per la gent gran; una dada prou il�lustrativa de com està el 
sector. Moltes famílies s’ho pensen dues vegades alhora de portar els seus familiars a la  
residència i en moltes ocasions prefereixen tenir-los  casa ja que així poden ser beneficiaris 
directes de es ajudes de la llei de dependència. A tot aixó tampoc no poden obviar el deute 
que actualment te contret la Generalitat amb aquest sector, de les residències, un deute 
que si es tornes a repetir seria  una factura impagada, seria el cop de gràcia a un sector 
que  econòmicament ara està asfixiat. Esperem doncs que el context general ajudi per tal 
de poder garantir la viabilitat de l’Obra Social Benèfica. 
Per CiU el Sr. Josep Carreras, intervé per dir que el  nostre grup municipal donarà 
recolzament a aquesta moció que presenta el Grup Popular, hi votarem favorablement, 
bàsicament, perquè entenem que el seu portaveu Antonio Carpio ha treballat amb un 
objectiu, mantenir ponts de diàleg entre les treballadores i el Patronat, això creiem que s’ha 
de celebrar. També recolzem aquesta moció perquè contempla un exercici de transparència 
absoluta, es farà públic el resultat de l’auditoria, tant a nivell de les treballadores com als 
grups municipals. Per últim, entenem que és bo que aquesta moció incorpori que hi hagi un 
contacte permanent entre el Patronat de la Fundació i els Grups Municipals, representats 
pels seus portaveus. Això és un bon exercici democràtic i serà positiu pel futur de l’Obra 
Social Benèfica.  
També per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  i diu que vagi per endavant el nostre vot 
favorable, tot i que avui no voldria deixar de dir que qui presenta aquesta moció és el partit 
popular, llavors dir que avui tocarà debatre en altres punts de l’ordre del dia una moció 
sobre la defensa dels socials bàsics, que precisament te a veure amb la gestió política que  
està fent en aquest sector el partit popular. No sabem que votaran en el punt següent de 
l’ordre del dia, però m’aventuro a dir que segurament  no votaran a favor, suposo que 
sabem de la incoherència que aixó suposa. Sense anar més lluny moltes de les accions 
laborals que estan afectant a les persones més vulnerables i mes febles de les empreses 
tenen a veure també amb una reforma laboral que també ha liderat el Partit Popular. Tant 
perillosa es la seva reforma, però com aquells que es prodiguen en critiques però no els 
tremola el pols per aplicar-la. Es cert com ja hem dit que el nostre vot serà favorable i si 
llegim el contingut de la moció no podem dir que no estiguem d’acord amb el que proposen, 
sigui per bona voluntat o per populisme . Pero estem d’acord que sobre l’Obra Social 



 

 

Benèfica calia un acord entre tots els grups del Consistori,  i que aixó ho ha portat a Ple el 
Partit Popular. 
Es cert com ha dit l’Alcalde, que la problemàtica de l’Obra Social és complexa  però també 
és el que passa en la resta d’entitats de Castellar, entitats del tercer sector, social, sanitari, 
però com diem aixó no és res mes que responsabilitat dels partits de dreta que governen 
l’estat peró també Catalunya. Com diem d’aprovar-se la proposta i els acords que planteja 
avui el partit popular, en podem obtenir mes beneficis que perjudicis, sincerament pensem 
que pot ser beneficiós tenir un espai de trobada entre tots els grups, no tenim cap dubte, 
que hi haurà ocasions on podrem recordar al Partit Popular  de Castellar aquesta empatia 
també amb la resta de la ciutadania, la solidaritat amb qui mes pateix, que se’n recordin  
del tercer sector tot sovint i exigirem trobar-nos aleshores. De moment el nostre vot serà 
favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
8.- MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA SOBRE LES RETALLADES EN MATÈRIA DE 
SANITAT, SERVEIS SOCIALS I IGUALTAT 
A dia d’avui un quarta part de la població catalana està vivint sota el llindar de la pobresa, 
un de cada quatre infants no fa un àpat diari en les condicions mínimes necessàries, i hi ha 
gairebé 662.000 aturats registrats i 900.000 demandats. Si a això li afegim l’esgotament de 
les ajudes de protecció social, com la prestació de l’atur o la Renda mínima d’inserció, el 
risc d’exclusió social és cada cop més elevat. Tenim més persones en situació de pobresa 
que difícilment poden cobrir les necessitats bàsiques de d’alimentació i habitatge. 
Malgrat això el govern del PP segueix desmantellant l’Estat del Benestar i retallant en 
polítiques d’atenció a les persones. I per altra banda el govern de la Generalitat no ha 
d’oblidar que els més prioritari i necessari es defensar els drets de la ciutadania i garantir el 
seu benestar. 
El Pla concertat, creat l’any 1988 pels socialistes, és un programa que va suposar el 
desenvolupament actiu de prestacions bàsiques de serveis socials, basat en el 
cofinançament per part de l’Estat i les corporacions locals, amb l’objectiu de consolidar una 
ampla xarxa de serveis socials municipals d’atenció primària. 
Després de les últimes retallades del fons de Pla Concertat, més d’un 65% respecte l’any 
2011 i més d’un 40% respecte el 2012, la Ministra Ana Mato no ha desmentit, segons les 
darreres notícies, que el govern de l’Estat deixarà de finançar el Pla, eliminant també dels 
pressupostos generals el programa de Teleassistència. Tot això en un moment en que les 
demandes per emergència social s’han incrementat en un 200% i s’està posant en perill la 
xarxa bàsica de protecció cap a les persones més vulnerables.  
D’altra banda el govern de la Generalitat té competències exclusives i obligatòries i per tant 
hauria de disposar dels recursos suficients per poder garantir l’atenció a la ciutadania 
desatesa pel Govern de l’Estat.      
Considerem necessari un compromís ferm del Govern de la Generalitat per tal de garantir la 
sostenibilitat econòmica del sistema i minimitzar la situació dramàtica a la que ens poden 
abocar les retallades realitzades pel ministeri de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat del 
Govern d’Espanya. També creiem que és de màxima necessitat que la Generalitat pugui 
garantir els recursos dels contractes programa amb els ajuntaments, per mantenir les 
prestacions socials bàsiques i assegurar els drets socials i l’exercici de la igualtat 
d’oportunitats de tots els catalans i catalanes.   
Per tot l’ exposat, el grup socialista proposa a l’Ajuntament Ple l’aprovació dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Mostrar el rebuig de l’Ajuntament de Castellar del Vallès a les retallades 
realitzades pel Ministeri de Sanitat, Serveis Socials i Igualtat del Govern d’Espanya ja que 
les administracions locals no poden continuar assumint un increment en la prestació de 
serveis, sense que aquest vagi acompanyat de finançament. 
SEGON.- Demanar a la Generalitat de Catalunya que es exigeixi al govern d’Espanya 
mantenir la corresponent aportació pressupostària vers el Programa de Teleassistència i el 
Pla Concertat, atès que aquest és fonamental per poder desenvolupar una xarxa de Serveis 
Socials d’atenció primària. 



 

 

TERCER.- Exigir al govern central un finançament just per a Catalunya perquè el govern de 
la Generalitat pugui mantenir el contracte programa amb la dotació pressupostària 
adequada per fer front a les necessitats dels serveis socials bàsics. 
QUART.- Fer arribar aquest acord a la Generalitat de Catalunya,  la Consellera de Benestar 
i Família, entitats municipalistes, FMC i ACM, Govern de l’Estat i a tots els representants 
dels agents socials. 
 
INTERVENCIONS 
La Sra. Glòria Masagué, PSC, en fa l’exposició de motius i diu que la moció que 
presentem és per reclamar el manteniment del contacte programa pel que fa referència als 
serveis socials bàsics, és a dir aquells serveis socials que facilitem des dels Ajuntaments. 
Tot seguit passa a llegir la moció: 
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit,  per dir que des del nostre grup no podem fer res 
més que donar-li suport.  De fet la subscrivim al 100 per 100, perquè en  moments com els 
actuals cal ser molt curosos en polítiques socials i hem d’assegurar que la Generalitat pugui 
garantir els recursos dels contractes programa amb els ajuntaments, que són els que reben 
en primera instància les necessitats més paren tòries en aquest àmbit. 
Mirin, l’Estat espanyol ha deixat d’invertir més del 90% en polítiques social a Catalunya els 
darrers 3 anys.  
Concretament pel que fa a la Prestació Bàsica en Serveis Socials (Pla Concertat), que és el 
que ens ocupa, ha passat de 12,29 milions al 2011, a 6,70 al 2012 i 3,90 al 2013. Una 
reducció del 68,31% 
Altres exemples: En intervenció social integral de 99.624 euros al 2011 a 38.374 al 2013, 
en dependència, nivell acordat, de 48,19 milions d’euros a zero, en fons d’acollida i 
integració i reforç educatiu d’immigrants de 14,9 milions a zero  i en assistència integral 
dones i menors víctimes de 632.408 euros a 506.676. 
Resumint que l’aportació de l’Estat en programes socials ha passat de 72,88 milions d’euros 
al 2011, a 8,90al 2012 i 5,89 milions al 2013. És a dir un 92% menys en el període 2011-
2013. 
Per al Govern de la Generalitat, i malgrat les greus mancances econòmiques a causa del 
dèficit fiscal, les polítiques socials són prioritàries. Com a resposta a la situació de crisi, la 
Generalitat ha incrementat el pressupost destinat a l’atenció als sectors més desafavorits: 
2.065,5 milions d’euros al 2011 i 2.073 milions al 2012. Veurem en que acaba el 2013. 
Per l’Altaveu el Sr. Xavier Bella, diu que com bé ha explicat la regidora, en aquesta moció 
es vol defensar el programa de prestacions socials bàsiques en contra de les retallades que 
es vol fer des del govern de l’estat. Hem de dir d’entrada que l’Altraveu està plenament 
d’acord en defensar aquests drets, hi la nostra postura serà favorable.  Els fons d’aquest pla 
concertat són altament necessaris en èpoques com les que estem vivint, i és més necessari 
que mai que des dels governs s’ajudi als més necessitats. Per poder fer front als alts nivells 
de pobresa i desarrelament de molts ciutadans, el tercer sector necessita més recolzament 
que mai, tant econòmic com humà, i un d’aquests recolzaments passa per mantenir aquest 
pla. Com passa també per mantenir les rendes mínimes d’inserció local,  les prestacions 
d’atur d’alta durada, els serveis de teleassistència tan per persones grans o discapacitats. 
Tots aquest serveis són bàsics i són el nucli d’un estat del benestar que trontolla. És per 
això, perquè hi estem d’acord, que des de l’Altraveu hem presentat mocions per defensar el 
PIRMI, per ajudar als desnonats, per donar pisos en lloguer social, el que avui parlarem de 
la SAREB, i en molts altres temes. Tanmateix, voldríem remarcar que presentar aquesta 
moció per part de l’equip de govern del PSC, i amb el presumible suport de Convergència i 
unió, és també, i deixin-m’ho dir, un exercici de cinisme. Quan el govern de la generalitat 
no té cap escrúpol de retallar en matèria de sanitat, educació o drets socials, (recordem la 
poca sensibilitat en el tema de les PIRMI ara fa dos estius), els seus representats de 
Castellar es sumen alegrement per anar en contra de les retallades si qui les fa és el govern 
central del PP. I és el mateix tipus d’actuació que té l’equip de govern del PSC aquí a 
Castellar quan fa retallades a una entitat precisament del tercer sector, l’Obra Social 
Benèfica, i no té tampoc cap escrúpol a reduir el sou a treballadores mileuristes per 
“suposadament” salvar l’entitat. Això és una retallada als drets socials bàsics en 



 

 

majúscules, tant a treballadors com a avis. I després, ens presenten aquesta moció per a 
defensar aquests drets. Permeti’m que els digui que això només té una paraula: Cinisme. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio, tot dient que desprès d’un mes i mig sense fer cap ple, ara, 
en aquest se presenten uns punts que son, per mi, demagògia. Es presenta una moció que 
va totalment en contra del govern del Partit Popular, i crec que primerament s’hauria de 
mirar qui tenim al costat i que és Convergència i Unió i a la Generalitat de Catalunya que 
està fent moltes retallades i no està complint  amb el que ha de fer, crec que abans de 
presentar una moció s’hauria de mirar bé, pensem que és una moció que no està ben 
compaginada, i el nostre vot serà en contra. 
S’obra un torn de replica amb al Sra. Glòria Massagué;  PSC,  i adreçant-se al Sr. Carpio 
diu que, evidentment que la Generalitat ha de complir, però la Generalitat no pot complir 
sinó té l’aportació del govern de l’estat. Sobre el programa de teleassistència, que no li han 
donat cap importància, a Castellar tenim gairebé 500 persones que estan adherides a 
aquest programa. Per que fa a la intervenció de l’Altraveu, dir que la generalitat no és una 
empresa que depèn de l’Ajuntament, és una fundació privada, Que fins ara l’Ajuntament 
sempre ha fet les aportacions que calien per eixugar el deute, però arriba un moment en el 
que els senyors del PP ens fan complir un dèficit als Ajuntament i per tant no podem 
endeutar-nos més del que voldrien, per tant ni que volguessin ni poguessin no podríemfer 
aquestes aportacions. 
Per CiU la Sra. Bea Garcia,  exposa que en aquests moments l’Estat espanyol deu a la 
Generalitat 8 mil milions d’euros, em sembla que es poden fer uns quants programes 
socials educatius amb aquests diners. Som un país que genera riquesa i no tenim cap 
necessitat de passar per la situació que estem passant. Jo no se si els senyors del PP 
entenen perquè Catalunya en aquests moments s’està plantejant el que s’està plantejant, 
ens estant escanyant econòmicament i no tenim cap necessitat de passar que aquesta 
situació. Per tant recolzar plenament la moció. 
També el Sr. Xavier Bella, intervé per recordar que tots aquest anys Convergència ha 
estat pactant amb el Partit Popular a Madrid per qüestions econòmiques. 
Ple que fa a l’Obra Social Benèfica no queda gens clar que una Fundació Privada on l’Alcalde 
és el President, la decisió també, a part del patronat també és l’equip de govern, i aixó no 
queda gens clar. 
Finalment el Sr. Alcalde¸intervé per dir que una Fundació Privada vol dir que no és 
pública, i que senzillament vol dir que els beneficis que pugui tenir i es generin d’aquesta 
activitat, no es reverteixen sobre cap propietari sino que han de revertir sobre l’activitat. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC i CiU i Altraveu   
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors del PP  

           Abstencions   :    CAP          
 
9.- MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA SOBRE LA REFORMA DE L’ADMINISTRACIÓ 
LOCAL 
El passat divendres dia 15 de febrer el Govern de l’Estat va donar llum verda a l’informe 
sobre l’Avantprojecte de Llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local. 
La reforma de l’administració local amb la que treballa el govern del PP treu competències i 
capacitats de gestió als ajuntaments. Es tracta d’una reforma regressiva que prioritza la 
recentralització dels serveis i no garanteix el bon funcionament de l’administració ni uns 
serveis públics de qualitat que donin resposta a les necessitats de la ciutadania. Treure 
competències als ajuntaments no comporta millorar l’eficiència sinó senzillament allunyar 
els centres de decisió d’on esdevenen els problemes. 
Els ajuntaments han estat una part important en la construcció de la democràcia i han jugat 
un paper decisiu en la garantia d’accés dels ciutadans i ciutadanes a determinats serveis i 
en la cohesió de pobles, viles i ciutats de Catalunya. Des de l’administració local s’han 
assumit competències que no eren municipals per tal de donar resposta als seus veïns i 
veïnes perquè és l’administració més propera, la que rep de primera mà les necessitats 
diàries de la seva població.  



 

 

Els ajuntaments han demostrat en més de 30 anys de democràcia la seva contribució a la 
millora de la qualitat de vida de la seva ciutadania. Els ens locals són els millors preparats 
per oferir serveis de proximitat en matèries socials, en educació i en salut, i per garantir 
això és necessària una nova estructura de l’administració local que simplifiqui 
l’administració, permeti l’estalvi sense pèrdua d’eficiència i estableixi quines són les 
competències municipals i en garanteixi el seu correcte finançament. 
D’altra banda, cal recordar que les administracions locals no són ni molt menys les que 
tenen un pes més rellevant en el dèficit públic i a més són, segons les darreres dades 
econòmiques, l’únic nivell d’administració pública que acompleix amb l’objectiu del dèficit.  
Aquesta reforma té per objectiu la privatització dels serveis públics, obeint només a criteris 
econòmics sense tenir en compte criteris socials ni de qualitat de vida i tampoc resol 
definitivament el problema del finançament local tal i com es ve reclamant des de les 
entitats municipalistes. 
Per tot plegat considerem que aquesta reforma de la Llei Local del PP retalla totes les 
competències dels ajuntaments sense tenir en compte que són l’administració més propera 
a la ciutadania i garantia de progrés a Catalunya. 
Per tot això proposem que el Ple de l’Ajuntament l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Manifestar el nostre rebuig a la reforma de l’administració local que planteja el 
Govern del PP ja que representa un atac sense precedents contra l’autonomia local i el camí 
cap a la privatització dels serveis públics.  
SEGON.-  Reivindicar el paper dels ajuntaments com a administració més propera als 
ciutadans i ciutadanes i prestadora de serveis públics de proximitat i de qualitat.  
TERCER.- Apostar per una nova estructura de l’administració local que simplifiqui 
l’administració, permeti l’estalvi i garanteixi una prestació eficient dels serveis, establint 
quines són les competències municipals i garantint el seu correcte funcionament i 
finançament. 
QUART.- Instar al Govern de l’Estat a que retiri l’actual esborrany d’avantprojecte i que 
escolti les reivindicacions històriques de les entitats municipalistes i que resolgui de manera 
definitiva el finançament local per tal de garantir l’accés als serveis públics a tota la 
ciutadania i la continuïtat de l’estat del benestar que s’ha assolit durant els més de 30 anys 
de democràcia i al qual han contribuït de forma destacada els ajuntaments. 
CINQUÈ.- Reclamar al Govern de la Generalitat de Catalunya que defensi les seves 
competències exclusives en règim local i que tramiti de manera urgent la nova Llei de 
Governs locals i Hisendes locals catalanes que blindin els municipis catalans contra aquest 
atac de la nostra autonomia que planteja l’avantprojecte amb el que treballa el govern del 
PP, i en garanteixi el seu finançament. 
SISÈ.- Comunicar aquest acord al Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques, al 
Govern de la Generalitat de Catalunya; als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya; 
a la Junta de Govern de la Federación Española de Municipios y Provincias, a la Federació de 
Municipis de Catalunya i a l’Associació Catalana de Municipis. 
 
INTERVENCIONS 
El Sr. Oscar Lomas,  PSC, defensa la moció; portem a debat, una moció per mostrar el 
rebuig del nostre Ajuntament a la reforma de l’administració local que ha posat en marxa el 
govern. 
El passat divendres dia 15 de febrer el Govern de l’Estat va donar llum verda, sense con 
amb cap formació política ni amb les entitats municipalistes, a l’informe sobre 
l’Avantprojecte de Llei de Racionalització i Sostenibilitat de l’Administració Local 
Un document que obre la porta a la supressió i privatització de serveis públics, que suposa 
un atac a la democràcia i a l’autonomia municipal, i que s’amaga darrera la farsa mediàtica 
dels sous dels càrrecs públics. 
Aquesta reforma suposarà una pèrdua de serveis pels ciutadans. Serveis que els 
ajuntaments estem prestant en l’àmbit educatiu i social, pasaran a un altre administració 
(en aquest cas l’autonòmica),  sense que això signifiqui que aquestes administracions 



 

 

prestin aquests serveis. A la pràctica, serveis com el recolzament a les persones 
dependents o les beques de menjador, entre d’altres, corren greu perill de desaparèixer. 
Els ciutadans tindran menys serveis perquè la reforma posa per davant la rendibilitat 
econòmica a la rendibilitat social dels serveis, obligant a aquells serveis que no siguin 
rentables suprimir-los. Serveis, en especial d’atenció a les persones més desafavorides que 
mai tindran una rendibilitat econòmica, doncs l’essència de l’existència d’aquests serveis és 
el valor social que aporten, amb la proposta actual de l’Estat no fa més que posar-los com a 
candidats a desaparèixer.  
Suposa també un atac a l’autonomia i a la democràcia dels municipis, en el sentit que de 
fet, s’obre la porta a que els municipis de menys de 5.000 habitants siguin intervinguts (a 
la pràctica, la desaparició del 85% dels municipis de l’Estat), i a la prestació dels serveis per 
part de la Diputació., allunyant l’administració de l’administrat, allunyant els centres de 
decisió dels ciutadans. 
És per tot això, que la gran majoria de municipis, i les entitats municipalistes, rebutgen el 
contingut d’aquest document. Cal una reforma a l’administració local, en això estem 
d’acord. Però una reforma que simplifiqui l’administració, permeti l’estalvi i garanteixi una 
prestació eficient dels serveis, establint quines són les competències municipals i garantint 
el seu correcte funcionament i finançament. 
Amb aquesta moció volem deixar palès doncs, el nostre rebuig a la proposta presentada pel 
govern del PP i instar la seva retirada, reivindicar el paper dels Ajuntaments i la necessitat 
de la seva modernització, així com reclamar urgentment al Govern de la Generalitat 
l’aprovació d’una llei pròpia de règim local que garanteixi els serveis públics i el finançament 
dels Ajuntaments. 
Per CiU la Sra. Bea García,  intervé per dir que des del grup de CiU votarem a favor a 
aquesta moció, ja que compartim plenament el sentiment a qui exposat. La reforma de 
l’Administració local que planteja el partit popular pretén buidar de contingut polític als 
Ajuntaments, reduint-los a mers gestors del manteniment urbà i la recaptació d’impostos 
locals, despullant-los de totes les competències socials i relegant-los a ser òrgans de 
primera línia política a simples gestors d’encàrrecs del govern central. El govern del PP en la 
seva obsessió descentralitzadora i fiscalitzadora busca totes les maneres, siguin legals o 
modificant les lleis per assolir els seus objectius. Per aixó estem totalment d’acord amb el 
contingut d’aquesta  moció. Pel be de la democràcia real, la participació ciutadana i les 
politiques de proximitat i benestar férem tot el possible perquè projectes autoritaris com 
aquests no arribin a prosperar. 
Intervé per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany,  dient que l’avant projecte de reforma de 
l’administració local amaga la voluntat d’enderrocar el municipalisme de socarrell, aixó que 
te un efecte sobre la democràcia de proximitat, carrega exclusivament contra la ciutadania 
que és qui en patirà les conseqüències directes. La llei té un caràcter clarament 
economicista, suprimir tot allò que no es pugui mantenir, sense parlar del valor que pot  
tenir el deute en segons quines actuacions prioritàries en un municipi. De fet les paraules 
eficàcia i  eficiència només encarada cap a la privatització de serveis, son les paraules que  
van repetint-se la lar del text. Aquests dos conceptes tant empresarials, referides a 
l’administració pública que també van anar sentint al llarg de la campanya de les eleccions 
municipals. Sigui com sigui la racionalització, l’increment del control dels Ajuntaments, la 
centralització, son alguns dels aspectes que podrien posar en risc l’administració local tal i 
com l’entenem ara. Es tracta d’anar treien competències a les administracions municipals 
quan les reivindicacions històriques del mon local han anat precisament en la direcció 
contraria, és a dir reivindicar la necessitat de dotar-nos d’instruments que ens puguin 
ajudar a gestionar amb més ingressos la nostra realitat més propera. Altres aspectes fan 
referència de manera demagògica al sou dels polítics, està previst que el 82% dels regidors 
no cobri per fer la seva feina i que només 12.000 dels 70.000 actuals tinguin dedicació 
exclusiva al seu municipi, cosa que beneficia a aquells qui estan  en millor disposició per 
exercir un càrrec polítics, que mes te. Limitant l’excés a molta gent per exercir càrrecs 
públics o fent impossible projectes que van enllà de la institució. A Castellar per exemple, 
aixó comportaria que  absolutament totes les iniciatives socials lligades a l’Altraveu, 
desapareguessin per complet. La reforma de l’administració local doncs, és una llei 



 

 

fonamentada en el desconeixement dels ajuntaments, o el que es pitjor amb un total 
menyspreu cap a la política que ha de donar la cara dia a dia al ciutadà i que s’enfronta als 
problemes amb noms i cognoms. Des de l’Altraveu votarem en contra d’aquesta reforma 
assumint però que els acords i també la batalla l’hauran de fer els partits en representació 
al congrés, les entitats municipalistes i esperem que la pressió sigui prou forta com perquè 
una proposta tant poc democràtica com aquesta  pugui fer-se enrere. 
Pel PP el Sr. Antonio Carpio, intervé tot dient que aquesta moció ve a ser més o menys 
com l’altra, una moció que pot debatre’s en altres administracions, congres dels diputats, 
etc., però en un ple municipal, crec que no toca.  
Per un altra cantó, aquesta reforma està encara en procés d’adaptació, encara es presenten 
propostes.  
Per últim destacar que hi ha un apartat a la moció que diu: “que aquesta reforma te per 
objectiu la privatització dels serveis públics. El nostre grup pensa que no es privatitzarà cap 
servei públics. El nostre vot serà en contra. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Oscar Lomas, PSC, comenta que si no podem parlar 
d’allò que ens afecta directament als Ajuntaments, on s’està decidint quines son les nostres 
competències i el que fer en el nostra dia i quin sons els serveis que podem prestar.  
Adreçant-se al Sr. Carpio li diu que seria bo que s’oblidés una mica de defensar a capa i 
espasa el govern de l’estat perquè al final vostè també és deu al ciutadans i a l’Ajuntament 
de Castellar. 
Torna a intervenir el Sr. Antonio Carpio,  PP,  dient que evidentment defensarà tot el que 
sigui d’àmbit municipalista i evidentment treballarem pel municipi, però vostè sap 
perfectament que aquesta moció no portarà a res i s’ha de debatre en altres organismes. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC i CiU i Altraveu   
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors del PP  

           Abstencions   :    CAP          
 
El Sr. Alcalde comenta que en Junta de Portaveus s’ha acordar que es faria un debat 
conjunt de les dies mocions 11èna i 12èna, ja que tracten sobre qüestions relativament 
similars: L’orde d’intervencions serà en primer lloc CiU, continuaria l’equip de govern i 
seguidament la resta de grups. 
  
10.- MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA RECOLZANT LA CONSULTA POPULAR 
El 6 de novembre de 2012, el ple de l’ajuntament de Castellar va aprovar a proposta del 
grup municipal socialista, una moció sobre el dret a decidir en el que es manifestava de 
forma inequívoca la defensa d’una consulta a la ciutadania per conèixer la voluntat dels 
catalans. 
Aquesta proposta va tenir el recolzament de la gran majoria dels regidors del ple municipal. 
El 26 de febrer de 2013 es van debatre al Congrés de Diputats, dues propostes presentades 
per CiU i Izquierda Plural,  instant al govern de l’Estat a iniciar un diàleg amb la Generalitat  
per tal de possibilitar la celebració d’una consulta als ciutadans de Catalunya per decidir el 
seu futur.    
Malgrat no ser  aprovades, les mocions aconseguiren el major grau de consens fins ara, 
entre les forces politiques catalanes. De fet va suposar l’acord del catalanisme en torn a una 
propostes acceptades per tots, amb independència de  les estratègies de cadascú.  
Proposta de CiU: 
El Congrés dels Diputats insta al Govern a iniciar un diàleg amb el govern de la Generalitat, 
per tal de possibilitar la celebració d’una consulta als ciutadans i ciutadanes de Catalunya 
per decidir sobre el seu futur. 
Proposta Izquierda Plural: 
El Congrés dels Diputats insta al Govern a negociar amb les forces parlamentàries de 
Catalunya la celebració d’un referèndum que permeti conèixer la voluntat de la ciutadania 
de Catalunya sobre el seu futur polític, fent servir els mecanismes legals previstes. 



 

 

L’actual moment del nostre país, demana amplis consensos en torn a objectius compartits. 
No és el moment de defensar les estratègies partidistes de cada partit sinó el dret dels 
ciutadans a ser consultats amb independència de qui sigui el sentit  del seu posicionament.   
Per aquesta raó el grup socialista proposa a l’Ajuntament Ple que adopti els següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Donar recolzament a les propostes presentades al Parlament espanyol per CiU i 
Izquierda Plural. 
SEGON.- Instar al Govern de la Generalitat i al Govern de l’Estat a iniciar un diàleg per tal 
de possibilitar la celebració d’una consulta a la ciutadania catalana per decidir sobre el seu 
futur. 
TERCER.-  Instar a les forces politiques que van recolzar les propostes, que posin en marxa 
les iniciatives necessàries per tal de fer efectiu el donar acompliment  al contingut de les 
propostes.  
QUART.- Donar el màxim protagonisme en el procés al Parlament de Catalunya, institució 
que representa al conjunt dels ciutadans. 
CINQUÈ.- Enviar aquesta moció al Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Congrés dels Diputats i al Govern espanyol 
 
11.- MOCIÓ DEL GRUP DE CiU PROPOSANT L’ADHESIÓ A LA DECLARACIÓ DE 
SOBIRANIA I EL DRET A DECIDIR DEL POBLE DE CATALUNYA.    

El Ple del Parlament de Catalunya, en la sessió del dia 23 de gener de 2013, aprova 
la Declaració de sobirania i el dret a decidir del poble de Catalunya, amb el 
contingut següent: 
“Preàmbul” 
El poble de Catalunya, al llarg de la seva història, ha manifestat democràticament la 
voluntat d’autogovernar-se, amb l’objectiu de millorar el progrés, el benestar i la igualtat 
d’oportunitats de tota la ciutadania, i per reforçar la cultura pròpia i la seva identitat 
col�lectiva. 
L’autogovern de Catalunya es fonamenta també en els drets històrics del poble català, en 
les seves institucions seculars i en la tradició jurídica catalana. El parlamentarisme català té 
els seus fonaments en l’Edat Mitjana, amb les assemblees de Pau i Treva i de la Cort 
Comtal. 
Al segle XIV es crea la Diputació del General o Generalitat, que va adquirint més autonomia 
fins actuar, durant els segles XVI i XVII, com a govern del Principat de Catalunya. La 
caiguda de Barcelona el 1714, arran de la Guerra de Successió, comportà que Felip V abolís 
amb el Decret de Nova Planta el dret públic català i les institucions d’autogovern. 
Aquest itinerari històric ha estat compartit amb altres territoris, fet que ha configurat un 
espai comú lingüístic, cultural, social i econòmic, amb vocació de reforçar-lo i promoure’l 
des del reconeixement mutu. 
Durant tot el segle XX la voluntat d’autogovernar-se de les catalanes i els catalans ha estat 
una constant. La creació de la Mancomunitat de Catalunya el 1914 suposà un primer pas en 
la recuperació de l’autogovern, que fou abolida per la dictadura de Primo de Rivera. Amb la 
proclamació de la Segona República espanyola es constituí un govern català el 1931 amb el 
nom de Generalitat de Catalunya, que es dotà d’un Estatut d’Autonomia. 
La Generalitat fou de nou abolida el 1939 pel general Franco, que instaurà un règim 
dictatorial fins al 1975. La dictadura va comptar amb una resistència activa del poble i el 
Govern de Catalunya. Una de les fites de la lluita per la llibertat és la creació de l’Assemblea 
de Catalunya l’any 1971, prèvia a la recuperació de la Generalitat, amb caràcter provisional, 
amb el retorn el 1977 del seu president a l’exili. En la transició democràtica, i en el context 
del nou sistema autonomista definit per la Constitució espanyola de 1978, el poble de 
Catalunya aprovà mitjançant referèndum l’Estatut d’Autonomia de Catalunya el 1979, i 
celebrà les primeres eleccions al Parlament de Catalunya el 1980. 
En els darrers anys, en la via de l’aprofundiment democràtic, una majoria de les forces 
polítiques i socials catalanes han impulsat mesures de transformació del marc polític i 
jurídic. La més recent, concretada en el procés de reforma de l’Estatut d’Autonomia de 
Catalunya iniciat pel Parlament l’any 2005. Les dificultats i negatives per part de les 



 

 

institucions de l’Estat Espanyol, entre les quals cal destacar la Sentència del Tribunal 
Constitucional 31/2010, comporten una negativa radical a l’evolució democràtica de les 
voluntats col�lectives del poble català dins de l’Estat Espanyol i crea les bases per una 
involució en l’autogovern, que avui s’expressa amb total claredat en els aspectes polítics, 
competencials, financers, socials, culturals i lingüístics. 
De diverses formes, el poble de Catalunya ha expressat la voluntat de superar l’actual 
situació de bloqueig en el si de l’Estat Espanyol. Les manifestacions massives del 10 de 
juliol de 2010 sota el lema «Som una Nació, nosaltres decidim» i la de l’11de setembre de 
2012 sota el lema «Catalunya nou Estat d’Europa» són expressió del rebuig de la ciutadania 
envers la manca de respecte a les decisions del poble de Catalunya. 
Amb data 27 de setembre de 2012, mitjançant la resolució 742/IX, el Parlament de 
Catalunya constatà la necessitat que el poble de Catalunya pogués determinar lliurament i 
democràticament el seu futur col�lectiu mitjançant una consulta. Les darreres eleccions al 
Parlament de Catalunya del 25 de novembre de 2012 han expressat i confirmat aquesta 
voluntat de forma clara i inequívoca. 
Per tal de portar a terme aquest procés, el Parlament de Catalunya, reunit en la primera 
sessió de la X legislatura, i en representació de la voluntat de la ciutadania de Catalunya 
expressada democràticament a les darreres eleccions, formula la següent:  
 
Declaració de sobirania i el dret a decidir del poble de Catalunya 
D’acord amb la voluntat majoritària expressada democràticament per part del poble de 
Catalunya, el Parlament de Catalunya acorda iniciar el procés per fer efectiu l’exercici del 
dret a decidir per tal que els ciutadans i les ciutadanes de Catalunya puguin decidir el seu 
futur polític col�lectiu, d’acord amb els principis següents:  
- Sobirania. El poble de Catalunya té, per raons de legitimitat democràtica, caràcter de 
subjecte polític i jurídic sobirà. 
– Legitimitat democràtica. El procés de l’exercici del dret a decidir serà escrupolosament 
democràtic, garantint especialment la pluralitat d’opcions i el respecte a totes elles, a través 
de la deliberació i diàleg en el si de la societat catalana, amb l’objectiu que el pro-
nunciament que en resulti sigui l’expressió majoritària de la voluntat popular, que en serà el 
garant fonamental del dret a decidir. 
– Transparència. Es facilitaran totes les eines necessàries perquè el conjunt de la població i 
la societat civil catalana tingui tota la informació i el coneixement precís per a l’exercici del 
dret a decidir i es promogui la seva participació en el procés. 
– Diàleg. Es dialogarà i es negociarà amb l’Estat espanyol, les institucions europees i el 
conjunt de la comunitat internacional. 
– Cohesió social. Es garantirà la cohesió social i territorial del país i la voluntat expressada 
en múltiples ocasions per la societat catalana de mantenir Catalunya com un sol poble. 
– Europeisme. Es defensaran i promouran els principis fundacionals de la Unió Europea, 
particularment els drets fonamentals dels ciutadans, la democràcia, el compromís amb 
l’estat del benestar, la solidaritat entre els diferents pobles d’Europa i l’aposta pel progrés 
econòmic, social i cultural. 
– Legalitat. S’utilitzaran tots els marcs legals existents per fer efectiu l’enfortiment 
democràtic i l’exercici del dret a decidir. 
-  Paper principal del Parlament. El Parlament en tant que la institució que representa el 
poble de Catalunya té un paper principal en aquest procés i per tant s’hauran d’acordar i 
concretar els mecanismes i les dinàmiques de treball que garanteixin aquest principi. 
– Participació. El Parlament de Catalunya i el Govern de la Generalitat han de fer partícips 
actius en tot aquest procés el món local, i el màxim de forces polítiques, agents econòmics i 
socials, i entitats culturals i cíviques del nostre país, i concretar els mecanismes que 
garanteixin aquest principi. 
 
El Parlament de Catalunya encoratja al conjunt de ciutadans i ciutadanes a ser actius i 
protagonistes d’aquest procés democràtic de l’exercici del dret a decidir del poble de 
Catalunya.” 



 

 

Per tot això, el grup municipal de Convergència i Unió, juntament amb ERC, i ICV, proposen 
al Ple Municipal l'adopció dels següents: 
ACORDS: 
PRIMER.-  Donar ple suport a la Declaració de sobirania i el dret a decidir del poble de 
Catalunya, aprovada pel Parlament de Catalunya el 23 de gener de 2013. 
SEGON.- Enviar aquesta moció al Parlament de Catalunya, al Govern de la Generalitat de 
Catalunya, al Congrés dels Diputats i al Govern espanyol. 
 
INTERVENCIONS 
Per CiU intervé el Sr. Josep Carreras, vull deixar ben clar que aquesta moció la presentem 
per iniciativa d’Esquerra Republicana de Catalunya (ERC), la proposta va venir d’ells; a 
continuació, en hi varem afegir nosaltres i Iniciativa per Catalunya Verds (ICV) Per tant, és 
una moció que presentem conjuntament les tres formacions. Insisteixo, això ho vull deixar 
ben clar. 
En aquest preàmbul, abans de la lectura de la moció, vaig a fer alguns comentaris que des 
del Grup Municipal de CiU entenem que són un clar exemple de les males pràctiques de 
l’Estat espanyol, més aviat pròpies d’un país poc democràtic.  
El Govern espanyol portarà la declaració de sobirania al Tribunal Constitucional. Després 
que el Consell d’Estat emetés un dictamen que així ho avala, el Govern espanyol ha 
impugnat davant del Tribunal Constitucional la declaració de sobirania aprovada per una 
àmplia majoria del Parlament de Catalunya el passat dia 23 de gener. 
Però, cal destacar que el dictamen del Consell d’Estat que insta al Govern espanyol a 
impugnar la declaració de sobirania davant del Tribunal Constitucional no va ser aprovat per 
unanimitat, sinó hi va haver el vot particular de dos dels membres del consell. Fernando 
Ledesma, ex-ministre de justícia del PSOE, i Miguel Herrero y Rodríguez de Miñón, un dels 
pares de la Constitució Espanyola, van mostrar-se contraris al dictamen al�legant que no hi 
ha cap base per a impugnar la declaració de sobirania. 
Segons aquests vots particulars és del tot incoherent que el govern espanyol impugni 
aquesta declaració de sobirania quan el mateix govern espanyol ha afirmat públicament en 
nombroses ocasions que aquesta declaració de sobirania no té cap validesa jurídica. Si el 
govern espanyol considera que aquesta declaració no té validesa jurídica, no té cap lògica 
que vulgui impugnar-la davant del Tribunal Constitucional. 
Un altre dels fets que destaquen els vots particulars és que malgrat que el Parlament de 
Catalunya ha aprovat en nombroses ocasions declaracions amb un contingut molt similar a 
aquesta declaració de sobirania, cap de les declaracions anteriors havia estat impugnada 
davant del Tribunal Constitucional. Si cap de les anteriors havia estat impugnada és difícil 
des d’un punt de vista jurídic que aquesta darrera sí que s’impugni. 
Aquesta actitud del Govern espanyol contrasta amb l’exemple democràtic que donen els 
governs britànic i escocès pactant la celebració d’un referèndum. Mentre britànics i 
escocesos són capaços de pactar i d’arribar a acords en el marc de la democràcia, l’estat 
espanyol no és capaç d’oferir ni diàleg ni pacte ni consens, sinó que només ofereix recursos 
al Tribunal Constitucional.   
Recentment hem tingut una nova mostra de les pràctiques poc democràtiques de l’estat 
espanyol. Després de fer unes declaracions considerant que és legítim promoure una 
consulta a Catalunya sempre que es faci respectant la legalitat, el Fiscal Superior de 
Catalunya s’ha vist obligat a presentar la seva renúncia davant de les pressions efectuades 
pel Fiscal General de l’Estat per cessar-lo. Fets com aquests posen de manifest fins a quin 
punt la llibertat està amenaçada i la democràcia a l’estat espanyol no està ben 
fonamentada. 
En les darreres setmanes hem pogut veure com un general de l’exèrcit espanyol amenaçava 
amb una intervenció militar a Catalunya i no li ha passat res, però en canvi quan el Fiscal 
Superior de Catalunya fa unes declaracions carregades de sentit comú sobre el dret que té 
un poble a expressar-se democràticament se l’acaba rellevant del seu càrrec. 
Cal plantar cara a les actuacions poc democràtiques de l’Estat. Davant d’accions poc 
democràtiques com la del cessament Fiscal Superior, cal que des de Catalunya plantem 
cara amb tota la fermesa que sigui necessària per tal de protegir-nos com a país, protegir la 



 

 

democràcia i protegir el nostre futur. La reacció poc democràtica de l’estat espanyol davant 
del procés plenament democràtic que ha iniciat Catalunya el deixa en evidència als ulls de 
totes les institucions europees. 
Per tot això, encara agafa més força el donar suport a la Declaració de Sobirania i el dret a 
decidir del Parlament de Catalunya del passat 23 de gener de 2013 que a continuació en fa 
una lectura. 
Pel PSC, intervé el Sr. Pepe González, PSC, tal com s’ha acordar en junta de portaveus, la 
meva intervenció farà referència a la nostra moció i a la presentada per CiU, ja que totes 
dues comparteixen la problemàtica de fons.    
El 6 de novembre de 2012, el ple de l’ajuntament de Castellar va aprovar, a proposta del 
grup municipal socialista, una moció sobre el dret a decidir, en el que es manifestava, de 
forma inequívoca, la defensa d’una consulta a la ciutadania per conèixer la voluntat dels 
catalans.  
Aquesta proposta va tenir el recolzament de la gran majoria dels regidors del ple municipal. 
L’Ajuntament de Castellar ja s’ha manifestat de forma explicita i clara, en aquest tema. 
No entenem, doncs la proposta de CiU, procedent de laboratoris fora del nostre municipi, de 
donar recolzament a la proposta aprovada en el Parlament, a no ser que vulgui posar 
l’èmfasi en la declaració de sobirania recollida en la proposta, que els senyors regidors 
coneixen que el grup socialista no compartim.  
És un problema de mètode, si el Parlament s’avança al la decisió del poble, perquè volem la 
consulta? No és més lògic fer la consulta i després actuar d’acord amb la voluntat popular? 
O el resultat de la consulta només serà respectat si s’ajusta al nostre criteri? 
Amb posterioritat s’ha produït una circumstancia nova. El 26 de febrer de 2013 es van 
debatre al Congrés de Diputats, dues propostes presentades per CiU i Izquierda Plural,  
instant al govern de l’Estat a iniciar un diàleg amb la Generalitat,  per tal de possibilitar la 
celebració d’una consulta als ciutadans de Catalunya per decidir el seu futur.    
Malgrat no ser  aprovades, les mocions aconseguiren el major grau de consens fins ara, 
entre les forces politiques catalanes. De fet va suposar l’acord del catalanisme en torn a 
unes propostes acceptades per tots, amb independència de  les estratègies de cadascú. 
La Proposta de CiU al Congrés de Diputats deia: 
El Congrés dels Diputats insta al Govern a iniciar un diàleg amb el govern de la Generalitat, 
per tal de possibilitar la celebració d’una consulta als ciutadans i ciutadanes de Catalunya 
per decidir sobre el seu futur. 
I la Proposta de Izquierda Plural: 
El Congrés dels Diputats insta al Govern a negociar amb les forces parlamentàries de 
Catalunya la celebració d’un referèndum que permeti conèixer la voluntat de la ciutadania 
de Catalunya sobre el seu futur polític, fent servir els mecanismes legals previstes. 
Una proposta similar i basant-se en aquestes, va ser aprovada pel Parlament de Catalunya 
la setmana passada a proposta del PSC. 
L’actual moment del nostre país, demana amplis consensos en torn a objectius compartits. 
No és el moment de defensar les estratègies partidistes de cada partit, sinó el dret dels 
ciutadans a ser consultats amb independència de qui sigui el sentit  del seu posicionament. 
A continuació fa lectura dels acords. 
Per l’Altraveu intervé el Sr. Xavier Bella,  que diu: En aquestes dues mocions que es 
presenten, tant la del PSC com la de Convergència i Unió, ERC i Iniciativa, hi votarem a 
favor, l’Altraveu sempre ha estat a favor del dret a decidir de Catalunya com a  poble lliure i 
sobirà, i evidentment també estem a favor de la declaració de sobirania que es va aprovar 
en el Parlament de Catalunya. Com ja els hi vaig dir a la reunió de l’altre dia, tinc la 
impressió clara d’un dejà vu, quantes vegades més haurem de parlar d’aquests temes . 
Hem parlat d’aquestes qüestions moltes vegades ja, en aquest plenari. Quantes vegades 
més s’haurà de fer? Fins el 2014? O fins després del 2014?  
En quan a la del Partit dels socialistes, i com molt bé diuen, el 6 de novembre passat ja es 
va aprovar una proposta presentada per vostès sobre el dret a decidir. Ara en tornen a 
presentar una altra sobre el recolzament a la consulta popular. Ens poden dir quina 
diferència hi ha entre una i l’altra? Perquè la tornen a presentar? 



 

 

Davant de la nostra perplexitat, jo m’aventuro a imaginar que potser és per reafirmar el seu 
convenciment sobre el tema. Convenciment que potser fluctua entre el que pensa la 
direcció del seu partit i el que pensen vostès, o que varia al mateix ritme que varien les 
decisions del seu partit sobre aquest tema. Ara ja s’atreveixen a parlar obertament sobre el 
dret a decidir?  
I parlant sobre consultes, i centrant-nos en Castellar, recordaran vostès la consulta popular 
per la independència celebrada al nostre municipi, que va ser un exemple de mobilització 
ciutadana, i que va tenir per part del PSC més pals a les rodes que facilitats. Els hi va costar 
molt permetre-ho llavors, i els ha tornat a costar ara, dir que hi estan d’acord. Han trigat 
tres anys a decidir que ens deixaven decidir, que és el principi d'un sistema democràtic de 
mínims. Ni davant de reivindicacions ciutadanes, ni al servei d'aquestes ho havien tingut 
mai clar. S’han mostrat manifestament incapaços d’avançar-se a la ciutadania,  de 
respondre-hi a temps. 
Perquè no estaven a favor del dret a decidir dels ciutadans de Castellar sobre les ARES, 
quan tota la oposició ho demanava? O perquè van coartar la decisió de la ciutadania sobre 
l’“Edifici Pantalla”, donant prioritat a la qüestió econòmica? Perquè tot això també són 
consultes sobre el dret a decidir. Són un seguit d’incongruències a les quals ja ens tenen 
acostumats el partit dels socialistes, però que no deixen de sorprendre’ns. 
Com també ens sorprenen les decisions del grup de Convergència i Unió de Castellar. 
Primerament per no entendre que les correlacions de forces al municipi són diferents que 
les del parlament, i que malgrat aprovar declaracions amb altres partits en el parlament 
català, la realitat política de castellar és una altra i també s’ha de tenir en compte altres 
partits com l’Altraveu que s’haguessin sumat a aquest suport. 
I en segon lloc voldríem subratllar que aquesta  incapacitat per separar qüestions 
municipals de qüestions nacionals és endèmica en Convergència i Unió. La seva obsessió de 
culpabilitzar l’Altraveu, com es va tornar a esmentar a la reunió informativa,  per haver de 
presentar mocions que res tenen a veure amb el municipi, aquesta culpabilització és 
reiterativa, votés diuen que no han de presentar mocions d’aquests tipus perquè l’Altraveu 
no va votar a favor de parlar-les en junta de portaveus i sempre ens sentim dir el mateix, 
no és de sentit comú pensar que l’Altraveu té res a veure amb la seva autonomia alhora de 
prendre la seva decisió de presentar mocions. Si la direcció del seu partit els obliga, denota 
potser la poca relació que hi ha entre algunes decisions del grup i el nostre municipi, però 
en tot cas, si us plau, no ens en facin responsables.  
Per part del grup Popular té la paraula el Sr. Victor Martós, i diu abans de fer la seva 
exposició, adreçant-se al sr. Xavier Bella que aquestes mocions i accions continuaran fins 
que l’estat central canviï  el color.  
Continua la intervenció dient que se’ls acusa de defensar les mesures del govern de l’estat i 
votés l’únic que fan és portar la plenari les mateixes propostes que porten els seus partits al 
parlament de Catalunya o al congrés dels diputats, i enganxant amb l’exposició del Sr. 
Bella, Convergència i Unió va portar aquí una moció perquè no es portessin al plenari 
aspectes que no afectessin o tinguessin directament relació amb la ciutadania de Castellar i 
en aquest cas aixó no depèn d’aquest plenari. Per part del PSC i la seva proposta, com és 
bastant il�lògica que es vulgui per una consulta,  l’any 2007 el PSC va arribar a aquest 
Ajuntament dient que  feria  moltes consultes i no n’ha fet gaires, 
Sobre la moció de CiU dir  Sr. Carreras, que el que em sembla poc democràtic és no pagar 
a les farmàcies, per mi en aquest és una falta de democràcies en vers a la ciutadania. 
També en la intervenció de CiU feta per la Sra. Bea Garcia i els números que ens ha 
presentat li diré que si resto 51 mil milions de dèficit de la generalitat,  8 mil que ens diu 
que el govern de l’estat central deu  a Catalunya, encara en falten 43 mil. Aquest diners son 
el que han llançat governs de les esquerres durant molts anys. De la mateixa manera que 
nosaltres ens veiem avocats avui a defensar les mesures de sanitat del govern de l’estat 
mentre que l’Ajuntament ha carregat al rebut de l’aigua unes despeses que no es poden 
suplir amb els ingressos que tenim a l’Ajuntament, i els ciutadans de Castellar ho hem notat 
en els nostres rebuts. 
Per tant mi la impedència és una qüestió econòmica, de falta de diners proposada en un 
moment de govern de  dretes, un govern que està fent mesures perquè els Ajuntaments 



 

 

puguin pagar als proveïdors, un govern de l’estat que està defensant Catalunya, ja que està 
en fallida,  un govern que havia pactat tots els pressupostos amb el partit del PP, i els 
avanço que potser`s’hauran de plantejar aquesta coalició que han fet amb ERC per poder 
tirar endavant aquest país, perquè son votés els que no han contingut el dèficit de la 
generalitat i estant fent que amb les seves polítiques, els ciutadans de Catalunya pateixin 
allò que votés han fet, llençar els diners.  
Nosaltres recolzem el dret a conviure amb la resta d’Espanya i no al separatisme, no a la 
independència, el dret a decidir o la consulta. Aixó no es pot portar a terme perquè la 
legislació actual que van aprovar i la constitució que es va aprovar per part de tots els 
ciutadans d’aquests país, i em refereixi a Espanya, la van votar també els catalans. Es per 
aixó que després de dos estatuts aprovats amb el recolzament del PSC, no es va poder 
complir perquè atacava a lleis en contra de la constitució espanyola. Ara estem en un 
moment  de dir mentides que al final seran veritats i al finals serem un país independent  ja 
que votés estan insistint la forma consensuada amb els mitjans públics pagats pels 
ciutadans de Catalunya, de tots els ciutadans que un dia van vindre a aquesta terra i la van 
fer gran perquè tenien la possibilitat de construir juntament amb els catalans. Per tant 
aquest dret o declaració fets al Parlament de la generalitat,  nosaltres com a partit polítics 
en coherència i en respecte a la resta de l’estat espanyol no podem estar d’acord i votarem 
en contra. 
Intervé per CiU el Sr. Lluís Bacardit, i diu que  amb el senyors del PP no vull entrar en 
debat encara que no estic d’acord amb les seves manifestacions. Senyor Xavi Bella crec 
que, per desgràcia, sobre aquest tema farà falta parlar-ne unes quantes vegades. En quan 
al que ha manifestat el regidor Pepe González, a la duplicitat de mocions, crec que totes les 
opcions són positives per encarar el camí cap a la consulta. 
El nostre Grup Municipal votarà a favor de la proposta de resolució sobre la consulta 
popular pel dret a decidir presentada pel PSC, “perquè és la nostra resolució”. Aquesta 
és una resolució calcada a la que CiU va presentar al Congrés dels Diputats i també a la que 
va presentar Izquierda Plural. Una proposta que “reforça la declaració de sobirania” i 
“amplia la base social del dret a decidir”.  
Aquesta moció contempla aspectes de manera separada a la que hem presentat, en aquest 
ple,  d’adhesió a la declaració de sobirania i el dret a decidir del poble de Catalunya que es 
va votar al Parlament de Catalunya amb els vots favorables de CiU, ERC, Iniciativa i, 
parcialment, per la CUP.  
Nos ens hi oposem, la votarem i així ho farem cada vegada que hi hagin mocions en aquest 
sentit encara que contemplin aspectes de manera separada. 
Queda clar que cada cop són més els que volem que el poble de Catalunya decideixi el seu 
futur, i que, davant de la reacció de l’Estat, que primer va dir que aquella declaració no 
servia per res i després la va portar al Tribunal Constitucional; el poble de Catalunya 
respondrà ampliant la base social del dret a decidir. 
S’obra un torn de replica amb el Sr. Pepe González ,  PSC, per dir que presentem 
posicions reflexionades, pensades i decidides pel PSC de Castellar i pel grup municipal, i les 
portem perquè estem convençuts de que aquesta és la nostra posició: Coneixem la seva 
coherència,  la seva facilitat per donar lliçons, el seu patrimonialisme sobre el tema de la 
participació, ja sabem que es patrimoni exclusiu de l’Altraveu  que son qui dominen el 
tema. 
Sobre aquesta proposta, el seu contingut que te de novetat, s’ha presentat una proposta en 
el Parlament espanyol en el qual  hi havia una insistència de dir senyors del govern 
d’Espanya, senyors del govern de Catalunya, parlin d’aquest tema, i com que aixó és una 
novetat respecte al que s’havia acordat prèviament, doncs ara plantegen aquest tema.  I 
Val a dir que molt abans que el PSC decidís portar aquesta proposta la Parlament de 
Catalunya, el PSC ja havia presentat aquesta proposta en el Ple municipal. Per aquesta és la 
raó per la qual defensem aixó, i volem que la consulta és faci en plenes garanties 
democràtiques. 
EL Sr. Xavier Bella,  de l’Altraveu intervé per dir que desprès de l’explicació que ens ha fet 
el Sr. González, no ha aclarit el perquè han tornar a presentar la mateixa moció que van 
presentar el mes de novembre, però a banda d’això voldria dir, arrel del comentari del PP,  



 

 

que per nosaltres aquest  tema, una moció com aquesta és important, estem disposats a 
votar-los les vegades que facin falta, però seguir reiterant aquest tema més vegades 
perquè és una guerra entre partits, aixó el que denunciem nosaltres, que votés per les 
vostres direccions ho porten aquí i és una guerra política de votés i  nosaltres pensem que 
aixó no cal,  amb una vegada que es faci ni ha prou, el tema del dret a decidir i de la 
sobirania és molt important i nosaltres sempre ho recolzarem, voldríem que algun dia és 
porti alguna moció en que ja s’hagi fet aquesta consulta. 
Per CiU el Sr. Josep Carreras,  tot dient que un altre dia Sr. Martos li prego que es prepari 
millor les seves intervencions. I després al Sr. Bella, dir que malgrat no haver-los inclòs 
dins de la presentació de la moció, ara podem recolzar-la. 
El Sr. Victor Martos,  pel PP, intervé per rebatre la postura del Sr. Carreras. 
El Sr. Alcalde, intervé tot dient que a vegades hi ha expressions en el plenari que jo penso 
que haurien de ser mes reguroses, vostè no pot utilitzar expressions dient que s’han llençat 
50 mil milions a les escombraries, o a la claveguera. Aquests diners han significat obres 
d’infraestructures per aquest país, tan sigui el govern que ho hagi fet, ara mateix tenim 
unes infraestructures  i uns equipaments que difícilment ens podem permetre, o que igual 
amb l’actual model potser no ens permetríem, peró fer asseveracions de l’estil que s’han 
llençat tots aquets diners a les escombraries o clavegueres.  
Vostè pot estar en desacord en que s’han invertit els diners, cadascú pensa la manera com 
s’hauria d’administrat aquests diners, però hi ha asseveracions que caldria vigilar alhora de 
dir-les. 
El Sr. Pepe González,,  PSC, per dir al Sr. Bella que aquesta moció i l’anterior son 
bastants diferents. 
Torna a intervenir el Sr. Victor Martos,  PP, dient que des del respecte seguiré expressar-
me  com he fet fins ara. 
Per l’Altraveu  intervé la Sra. Elisenda Alamany,  per dir que sembla ser que el tema que 
tractàvem al final s’ha acabat diluint, i penso que és una mica trist el haver trigat 3 anys 
només perquè decidim que volem que la gent que ens vota decideixi sobre alguna cosa, jo 
crec que aixó és una proba que aquest sistema democràtic no funciona com hauria de 
funcionar o que té els mínims molt per sota zero i crec que es bastant lamentable. 
 
Tot seguit es passa a les votacions: 
10.- MOCIÓ DEL GRUP SOCIALISTA RECOLZANT LA CONSULTA POPULAR 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU      (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu   
 Vots en contra:   DOS         (  2)  dels regidors del PP  

           Abstencions   :    CAP          
 
11.- MOCIÓ DEL GRUP DE CiU PROPOSANT L’ADHESIÓ A LA DECLARACIÓ DE 
SOBIRANIA I EL DRET A DECIDIR DEL POBLE DE CATALUNYA.    
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      SIS            ( 6) dels regidors de CiU i Altraveu  
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors del PP  

           Abstencions   :    TRETZE     (13)  dels regidors del PSC          
 
12.- MOCIÓ DEL GRUP DE CiU PROPOSANT DECLARAR CASTELAR CIUTAT LLIURE 
DE CIRCS AMB ANIMALS.    
ATÈS que els animals han de rebre el tracte que, atenent a les seves necessitats psico 
etològiques i cognitives, procuri el seu benestar, i que en els circs aquests solen viure en 
condicions de captivitat allotjats i transportats a llargues distàncies en remolcs de camions 
on no poden gaudir d'un enriquiment espaial, estructural, alimentari ni social de qualitat. 
ATÈS que entre els animals que s’exhibeixen als circs hi figuren animals salvatges que, 
encara que hagin nascut en captivitat mantenen els seus instints naturals i el procés 



 

 

d’aprenentatge de comportaments antinaturals per a la seva espècie es fa a través de la 
violència. 
ATÈS que el manteniment d’animals salvatges en circs no contribueix ni aporta un benefici 
per a la conservació de les espècies. 
ATÈS que els circs amb animals salvatges no ofereixen una educació mediambiental 
apropiada i promouen una visió tergiversada i falsa dels animals, resultant fins i tot 
antieducatiu per als infants, que és el públic majoritari d’aquests espectacles. 
ATÈS que diversos ajuntaments de tot l’Estat i un creixent nombre de països de tot el món 
han prohibit l’actuació d’espectacles amb animals als seus territoris. 
ATÈS que la presència d’animals salvatges a la via pública pot suposar un risc per a la salut 
pública per la possible transmissió de malalties. 
ATÈS que alguns animals salvatges poden ser molt perillosos i existeixen casos d’animals 
que han escapat de les instal�lacions d’un circ i han causat greus danys materials i 
personals, a més de perillar la vida del propi animal. 
Es sol�licita al Ple l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Declarar que aquest Ajuntament és contrari a l’exhibició d’animals salvatges en 
circs que es trobin de manera permanent o temporal al nostre municipi, amb independència 
del lloc de residència de les persones propietàries o posseïdores d’aquests animals. 
SEGON.- No permetre la instal�lació a Castellar del Vallès de circs amb animals salvatges, 
encara que aquests no participin en l’espectacle, com a forma de garantir la seguretat 
ciutadana de possibles escapades. 
TERCER.- Notificar aquest acord a la Asociación Animalista LIBERA, a la Fondation Franz 
Weber, a la Federació i a l’Associació Catalanes de Municipis i al Govern de la Generalitat. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la proposta la Sra. Bea Garcia, per CiU, i dona lectura a la proposta. 
Pel PSC la Sra. Pepa Martínez,  intervé tot dient que tots els animals, siguin de l'espècie 
que siguin, tenen dret a ser respectats, no han de ser víctimes de maltractament, esforços 
desmesurats o espectacles violents ni han de ser subjectes a actes cruels que els impliquin 
patiment físic o psicològic o causar-los estats d'ansietat o de por. 
El circ és un espectacle que disposa d’innombrables recursos humans propis sense 
necessitat de sotmetre al ridícul, maltractament o humiliació als animals.  Així ho han entès 
nombrosos circs que amb el seu art i màgia entorn als pallassos, acròbates, malabaristes 
han aconseguit els majors èxits i la gran acceptació del públic.  
El circ més prestigiós del Món és el Cirque du Soleil, canadenc, que no utilitza animals en 
les seves exhibicions. El Circ Cric, català, Premi Nacional de Circ atorgat per la Generalitat 
de Catalunya, tampoc no usa animals en les seves exhibicions.  
Volem  proposar que aquesta iniciativa es promogués per part de la Generalitat de 
Catalunya més enllà de l’àmbit local. Abans d’aquesta moció,l’Ajuntament de  Castellar del 
Vallès no  acceptava ja la instal�lació d’aquest tipus de circs, aspecte que volem puntualitzar 
a CiU. Amb aquesta moció s’assegura la impossibilitat d’utilitzar els animals en cap tipus 
d’espectacles de circ a la nostra població. 
També vull recordar que a l’ordenança de tinença d’animals, a l’article 5 es prohibeix l’ús 
d’animals en baralles i en espectacles o altres activitats, si aquests els poden ocasionar 
sofriment o poden ferir la sensibilitat de les persones que els contemplen, com ara els 
següents: baralles de gossos, baralles de galls, matances públiques d’animals, atraccions 
firals giratòries amb animals vius lligats o tir al colom. Davant de l’aprovació d’aquesta 
moció 
La Sra. Elisenda Alamany,  pel grup de l’Altraveu, intervé per dit que des de l’Altraveu 
votarem a favor d’aquesta proposta, tot i que recordem que fa uns anys quan es va 
proposar el tema del zoo va ser la mateixa Convergència i Unió, qui defensava aquesta 
possibilitat. Tanmateix és cert que els membres que componien aquell grup ja no hi son, ha 
canviat radicalment el grup. L’Associació Libera de qui avui porten la veu ha manifestat la 
necessitat de mostrar-se respectuosos amb els animals però en el sentit més genèric del 
terme, independentment de si és l’Ajuntament o un tercer qui en surt beneficiat de 



 

 

l’espectacle. Qui vulgui veure animals efectivament té fundacions, conservatoris, 
observatoris, aiguamolls, parcs naturals, centres de reproducció, centres educatius, que fan 
una tasca pedagògica de recerca i investigació molt més digna que qualsevol circ o zoo. 
No volem entrar en cap debat, però si que ens semblava oportú explicar que altres fets han 
anat succeint en el nostre municipi sobre els animals i votés no han mostrat aquesta 
sensibilitat. El manteniment d’animals salvatges ni en circs , ni en zoos contribueix o aporta  
algun benefici per a la conservació general  de les espècies, si les practiques que es fam, 
per exemple de països europeus a país origen d’aquestes especies no canvia i aixó 
malauradament te ha veure amb el negoci que si genera. El nostra vot respecte al contingut 
serà favorable. 
Pel PP el Sr. Victor Martos,  diu que per preparar-se la intervenció ha fet consultes, ha 
preguntat  a ciutadans del poble que els semblava aquesta proposta que portem al plenari, 
una persona m’ha dit que no està d’acord amb el maltractament d’animals, a mi tampoc 
m’agrada, peró en principi les coses que no m’agraden no les vaig a veure, i no faig privació 
de que els demes puguin gaudir-ne. Com aquestes mocions a la llarga porten a terme coses 
sense sentit, perquè no creiem que en un circ es maltractin animals i que d’aquí derivarem 
a que algun dia ningú podrà anar amb un ocell amb una gàbia perquè s’estarà fent un 
maltractament psicològic. La nostra postura serà deixar aquesta moció i votarem en contra. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu  
 Vots en contra:   DOS          ( 2)  dels regidors del PP  

           Abstencions   :    CAP         
 
13.-  MOCIÓ DEL GRUP DE L’ALTRAVEU SOBRE LA TERRITORIALITZACIÓ DE LA  
SAREB I POSADA DEL 30% DELS SEUS ACTIUS EN LLOGUER SOCIAL.    
Per Reial Decret Llei 24/2012, de 31 d’agost, al desembre del 2012 es va constituir la 
Societat de Gestió d’Actius Procedents de la Restructuració Bancària (SAREB, banc dolent), 
entitat per gestionar els actius tòxics, tant  de pisos,  com sòls i hipoteques de caixes i 
bancs nacionalitzats.  
El Síndic de Greuges per donar resposta a la problemàtica generada per dificultats en el 
pagament de l’habitatge habitual, amb col�laboració de l’Agència de l’Habitatge de 
Catalunya, de l’Il�lustre Col�legi d’Advocats de Barcelona, del Consell de Col�legis d’Advocats 
de Catalunya, del Col�legi de Notaris de Catalunya, del Tribunal Superior de Justícia de 
Catalunya, de Càrites Diocesana de Barcelona i entitas financeres ha elaborat un informe 
amb diverses propostes relacionades amb la Societat de Gestió d’Actius procedents de la 
Restructuració Bancària (SAREB)  en considerar que aquests actius tòxics són propietat de 
l’Estat pel fet de pertànyer a les caixes nacionalitzades. En el moment actual els bancs 
intervinguts són: Bankia, Catalunya Caixa, NovaCaixa Galicia i Banco de Valencia. 
ATÈS que la SAREB té la missió de comprar actius tòxics amb diner públic i capital privat  
amb un mínim del 50%. 
ATÈS  que el capital privat que entra a la SAREB tindrà possibilitat de demanar uns préstecs 
avalats amb fons públics.  
ATÈS que és probable que aquests actius es posin a la venda en el mercat per tal que els 
fons d’inversió especulatius, que en molts casos seran estrangers, puguin comprar-los.  
ATÈS que d'aquesta manera s'aconsegueix eliminar dels bancs els actius  tòxics  que 
provoquen desconfiança i així  facilitar que se'ls torni a donar crèdit en el mercat 
interbancari. 
ATÈS que els legisladors europeus i els espanyols amb les SAREB estan establint un marc 
de sanejament de caràcter comptable i financer per a les entitats financeres intervingudes, 
però no estan establint cap tipus de normes sobre la conveniència de destinar els immobles 
a algún tipus de finalitat social.  És a dir, no estableixen cap tipus de marc relatiu a una 
necessària i imprescindible política urbanística i d’habitatge 
ATÈS que la creació de la SAREB origina la possibilitat de disposar d’un parc públic o social 
d’habitatge de lloguer i una oportunitat histórica irrepetible i d’una màxima responsabilitat 
social. 



 

 

Per tots aquests motius, el Grup Municipal L’ALTRAVEU proposa a l’Ajuntament Ple l’adopció 
dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Instar als organismes corresponents des de l'Ajuntament de Castellar del Vallès 
a obtenir la informació sobre quins habitatges i sòls  es troben sota gestió de la SAREB al 
municipi de Castellar del Vallès.  
SEGON.- Instar al Ministerio de Economía de l'Estat i al president del Congrés a fer 
possible la territorialització de la gestió de la SAREB i fer-la pròxima als ciutadans. 
TERCER.- Exigir a l'administració competent que al municipi de Castellar del Vallès,  
l'Oficina d'Habitatge de l’Ajuntament  gestioni el parc d’habitatges del municipi integrats en 
la SAREB i lideri aquesta proposta. 
QUART.- Instar al Ministerio d'Economia de l'Estat que un 30% dels habitatges del municipi 
sota la gestió de la SAREB al municipi passin a lloguer social. 
CINQUÈ.- Instar al Ministerio que tots els habitatges del municipi integrats en la SAREB 
puguin ser comprats per qualsevol ciutadà del municipi, a un preu igual o menor al preu 
que la SAREB ha comprat  aquests actius a les caixes i bancs intervinguts, ja que són un bé 
públic.   
SISÈ.- Sol�licitar al Ministerio que els ciutadans del nostre municipi desnonats tinguin 
prioritat en comprar un pis provinent de la SAREB. 
SETÈ.- Demanar al Ministerio Que per evitar l’especulació, aquests actius  de la SAREB al  
municipi de Castellar del Vallès només puguin ser comprats per primera residència. 
VUITÈ.- Instar per una absoluta transparència en el procés de venda i per evitar que el 
conjunt d'aquests actius de la SAREB es venguin a uns preus molt baixos a fons 
especulatius, en el cas d'existència de  plusvàlues,  aquestes tornin al municipi  com a 
mínim en un 20%. 
NOVÈ.- Sol�licitar al Ministerio que s'insti a establir dins del FROB (Fons de recuperació 
ordenada bancària), una línia de crèdit per a famílies del nostre municipi amb greu risc de 
pèrdua del seu habitatge per reduir el deute pendent, igual que s'ha posat a disposició de 
bancs i caixes des del FROB i ara  també a disposició dels capitals privats que entren a la 
SAREB.  
DESÈ.- Que el sòl del nostre municipi integrat en la SAREB si té possibilitat de ser edificat,  
sigui destinat a habitatge dotacional de lloguer. 
ONZÈ.- Que es traslladin els presents acords al govern de l’Estat espanyol, al Congrés dels 
Diputats, al Govern i al Parlament de la Generalitat de Catalunya, a les Associacions 
Municipalistes de Catalunya, a la CONFAVC i a la Plataforma d’Afectats per la Hipoteca de 
Sabadell. 
 
INTERVENCIONS 
Per l’Altraveu a Sra. Elisenda Alamany, i diu que aquesta moció la presenta l’Altraveu i les  
companyes de les candidatures alternatives del Vallès, altres Ajuntaments. A continuació 
passa a donar-ne lectura. 
El Sr. Aleix Canalis, pel PSC, diu que com a equip de govern, compartim bona part de les 
inquietuds que han portat al grup municipal de l’Altreveu a presentar aquesta moció. Tot i 
això,  tenim els nostres dubtes sobre de quina manera es durà a terme la gestió d’aquest 
parc d’habitatges  i també quina serà d’incidència real al nostre municipi. (tenint en compte 
que altres iniciatives que semblaven prometedores, com era el Fons Social d’Habitatges,  
impulsat pel govern central i al qual ens hi hem adherit, al final ha tingut molt poca 
incidència al nostre municipi)  
Tot hi aquetes incerteses, tenint en compte que s’han introduït modificacions a la proposta 
a instàncies del nostre grup municipal,  i entenent l’esperit que fa a presentar aquesta 
moció als senyors de l’Altreveu es positiu, el nostre vot serà favorable.  
Per CiU intervé el Sr. Lluís Bacardit, és És aquesta una moció molt específica sobre el 
SAREB, l’ anomenat banc dolent, en la que s’insta  i s’exigeix a molts organismes a fer un 
seguit d’actuacions. Poca incidència hi tenim des d’aquí i, en tot cas és un procés molt llarg 
en el temps, quan sembla que encara no està definit el funcionament de citat banc. 



 

 

Sobre el tema del lloguer social el passat 17 de gener de 2013 es va signar el conveni per a 
la constitució del Fons Social de Vivendes pels ministeris d’Economia i Competitivitat, 
Sanitat, Serveis Socials i Igualtat, Foment, Banc d’Espanya, la Federació Espanyola de 
Municipis i Províncies, la Plataforma del tercer Sector (Organitzacions no governamentals, 
les patronals bancàries i 33 entitats de crèdit. 
Els Ajuntaments poden adherir-se al Conveni per la creació d’un fons social d’habitatge, per 
tal de col�laborar amb la designació dels beneficiaris dels lloguers 
La posada en marxa del fons social d'habitatge pretén posar a disposició de les persones 
que han estat desnonades del seu primer habitatge, des del passat 1 de gener de 2008, per 
impagament de la hipoteca i que es trobin en situació especial de vulnerabilitat social.  
Cada entitat de crèdit constituirà el seu propi fons amb un número inicial d'habitatges, 
encara que podran ampliar-lo. Es posaran a disposició de les persones que hagin sigut 
objecte d'una demanda d'execució per part de la mateixa entitat propietària del fons. 
Les entitats de crèdit posaran a disposició dels possibles beneficiaris, dels Ajuntaments i 
Diputacions Provincials col�laboradores, de les ONG que desenvolupin i executin projectes 
d'inclusió social i de la Comissió de Coordinació i Seguiment, informació relativa als 
habitatges inclosos en el seu fons social. 
Ens sembla que aquest és un camí ja obert i al que si que cal que l’Ajuntament de Castellar 
hi sigui present per atendre els casos que tinguem o puguem tenir al municipi. 
En tot aquest procés caldria afegir-hi el SAREB. 
Dit això, dir que votarem favorablement la moció, ja que tot el que signifiqui una incidència 
positiva en el tema de la vivenda i del risc de pèrdua de la mateixa per part de famílies cal 
donar-hi el màxim recolzament. 
El Sr. Victor Martos , PP, diu que la postura del seu grup en aquesta moció serà 
l’abstenció perquè creiem que incideix en molts punts que de moment estan en una situació 
que no seran viables, es fan unes sol�licituds a organismes que potser no es podran 
complir.  
Voldria dir que moltes vegades diem coses que per molt que les diguem moltes vegades no 
seran veritat. Els bancs no s’han injectat amb diner públic, els bancs estan injectant amb 
diner de la comunitat econòmica europea, per tant tot i que aquesta moció ens sembla molt 
correcta i que té un fons molt bo. No voldria deixar passar que va ser el partit popular el 
primer que va legislar contra els desnonaments, el qui va crear una borsa de pisos socials, 
qui va votar a favor de la iniciativa ciutadana, i que incorporarà a la reforma que s’està 
portant a terme a l’estat, esta tramitant una reforma hipotecària , que a més a més acata 
les sentencies dels tribunals, i està estudiant com incorporar la última sentencia que hem 
rebut de l’estat europeo, perquè es pugi encaixar la tramitació del projecte de llei, i també 
que per part del partit popular de membres del congres i diputats, des d’alguna plataforma 
s’ha demanat que l’actuí en contra d’ells, i els diputats del partit popular no son 
responsables de la situació que s’està vivint n aquesta crisis, possiblement si que estem 
fent les mesures per poder pal�liar-les, peró és l’únic govern que de moment ja posar 
mitjans i que esta portant a terme mesures perquè els desnonament s’aturin i perquè les 
vies de solucions siguin alternatives a les que ara mateix tenim. 
En torn de replica la Sra. Elisenda Alamany, per l’Altraveu, intervé per dir que el govern 
del PP només ha acceptat a tràmit una ILP, ens han dit que no son responsables dels 
desnonament però tampoc estan fent res aturar els desnonaments. Per altra banda si la llei 
és injusta doncs d’alguna manera avança, i com avança segurament no es dient que aixó no 
es viable i quedant-nos a casa. Agraeixo el gest que fan des dels altres grup per aprovar 
aquesta moció, i ara els reclamo aquella empatia i aquella solidaritat amb qui més pateix, 
amb la moció de l’obra social benèfica, perquè ara és el moment de demostrar si allò es 
populisme o si de veritat parlaven de debò. 
La segona cosa és que és veritat que sobre la Sareb existeixen moltes ombres, però per 
aixó és el moment  de reclamar, independentment de qui siguin els diners, son diners 
públics.  
Creiem que si que es viable perquè només hi ha una cosa que la pot fer possible que és la 
voluntat política, i avui s’ha demostrat n9ovament que vostès de voluntat política per 
ajudar a qui més pateix, res de res. 



 

 

També el Sr. Victor Martos,  pel PP, torna a intervenir per dir que portar una moció en 
aquest plenari que de noment no se saps quins termes es podran aplicar a aquest poble, si 
que és populisme. La explicació que li he donat ens sembla bastant coherent amb la seva 
argumentació, el nostra grup i en la nostra junta hem parlat de no donar-li un vot negatiu, 
hem fet una abstenció. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL 
SEGÜENT RESULTAT: 

 Vots a favor:      DINOU       (19) dels regidors del PSC, CiU i Altraveu   
 Vots en contra:   CAP  

           Abstencions   :    DOS          ( 2)  dels regidors del PP          
 
14.- MOCIÓ DE L’ALTRAVEU REFERENT A L’APARCAMENT DEL CARRER GIRONA 
El 20 de novembre de 2009 l’ajuntament va signar un contracte de lloguer d’aquesta 
parcel�la de propietat privada per destinar-la a aparcament públic. 
El contracte es va signar per un any a partir del gener de 2010, prorrogable anualment per 
acord d’ambdues fins un màxim de 5, i comprometia a l’Ajuntament a assumir el cost per 
arranjar el terreny (tallar dos arbres, retirada dels ciments d’una grua, enderroc de paret, 
senyalització, asfaltat...), hi va destinar uns 18.000€ procedents del fons FEIL i a més 
l’Ajuntament es va comprometre a deixar el terreny en les mateixes condicions que l’havia 
trobat a l’inici del contracte. 
ATÈS que el preu del lloguer d’aquesta parcel�la es va acordar amb 10.000€/any més l’IVA i 
té una capacitat per uns 27  cotxes. 
ATÈS que aquest aparcament normalment i sobretot a la nit està plenament ocupat.  
ATÈS que en el poble i en aquesta zona es lloguen aparcaments privats i que la zona blava i 
l’aparcament de la Plaça Major són de pagament. 
ATÈS que el contracte que va signar aquest Ajuntament amb els promotors d’aquesta 
parcel�la diu que en cas de no prorrogar el contracte s’haurà de notificar amb tres mesos 
d’antelació. 
Pensem que donada la situació econòmica d’aquest ajuntament, la ciutadania no ha 
d’assumir el cost d’aquest lloguer. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del següent 
ACORD: 
Que l'equip de govern busqui alternatives per reduir la despesa que genera, actualment, 
el lloguer de la parcel�la en la que està instal�lat l'aparcament. 
 
INTERVENCIONS 
Defensa la moció el Sr. Xavier Bella,  de l’Altraveu. 
Pel PSC, el Sr. Pepe González, diu que la proposta de l’altraveu fa referència a 
l’aparcament públic i gratuït de la cantonada del carrers dels carrers Borrell i Girona, una 
zona de la de major dèficit de places d’aparcament del nostre municipi. Que es va adaptar 
amb una partida del FEIL i pel que l’ajuntament paga un lloguer. Certament la situació de 
les arques municipals i especialment l’evolució del mercat immobiliari fan viable un 
replantejament de les condicions de l’acord, que l’equip de govern es compromet a portar a 
terme. 
En aquest sentit el nostre grup ha proposat una esmena a la proposta de l’Altraveu que ha 
estat integrada en el text.  Per aquesta raó el nostre grup donarà recolzament a la moció.  
Per CiU el Sr. Agustí Sampere,  diu que el nostre grup municipal recolza i recolzarà 
qualsevol iniciativa encaminada a la racionalització de la despesa municipal. El nostra vot 
serà favorable. 
En torn de replica el Sr. Xavier Bella, per l’Altraveu, intervé per dir que en un principi la 
nostra intenció era demanar que no es renovi el lloguer però també ens interessa poder 
tirar endavant la moció i per aixó es va fer aquesta esmena. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
15.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
No n’hi ha. 



 

 

 
16.- PRECS  PREGUNTES 
Per l’Altraveu la Sra. Elisenda Alamany fa la següent pregunta: 
“Atenent el ple de 28 de febrer a la Diputació de Barcelona on es ratificaven les dedicacions 
exclusives  d’alcaldes i regidors de diversos municipi en aquest organisme i atenent la noticia 
de mitjans estatals i nacionals que aquesta declaració només suposava un increment de sou 
per a càrrecs electes sense execució efectiva de responsabilitats afegides. 
Atès que l’Alcalde de Castellar del Vallès, Ignasi Giménez és diputat adjunt a la vicepresidència 
cinquena i ha declarar dedicació exclusiva a la Diputació de Barcelona on cobrarà 6.000 € 
mensuals més dietes. 
ATÈS que Ignasi Giménez va ser elegit per la ciutadania per a desenvolupar tasques de 
representativitat a l’Ajuntament de Castellar del Vallès. 
DEMANEN: 
1.- En  que consisteixen les tasques desenvolupades per Ignasi Giménez a la Diputació de 
Barcelona?. Existeix algun document acreditatiu i acta que especifiqui l’assistència i contribució 
de l’alcalde a aquestes tasques encomanades per  tal que pugui fer-se públic i la ciutadania en 
sigui coneixedora?. 
2.- En quins acords, projectes estratègics es manifesta que Castellar surt beneficiat de la 
representació de l’Alcalde a la Diputació. 
3,.- En què consisteix la jornada laboral de l’Alcalde de l’Ajuntament de Castellar del Vallès i 
quines són les seves responsabilitats distribuïdes en àrees al consistori?-. 
Respon el Sr. Oscar Lomas, pel PSC;  tot dient que l’Alcalde diputat adjunt a la 
vicepresidència quarta de la Diputació té assignades una sèrie de responsabilitats, si naveguen 
una estona per la web de la Diputació, allà estan recollides. Segona perquè l’Alcalde no ha 
estat  elegit per complir tasques de representativitat a l’Ajuntament, sinó per complir les 
funcions que li atorga la llei (article 21 de la llei  de bases de règim local). Tercer perquè 
l’Alcalde com a Diputat, igual que qualsevol altre Diputat, no te per objecte beneficiar al seu 
municipi, sinó vetllar pel desenvolupament de les competències que la llei atorga a les 
províncies, en benefici en aquest cas dels 307 municipis de la província de Barcelona. Quart, si 
volen demanar actes d’algun dels òrgans col�legiats a  la Diputació, òbviament s’haurien de 
dirigir a aquest organisme. Cinquè, preguntar per la jornada laboral d’un Alcalde és viure en la 
més absoluta ignorància, l’Alcalde és Alcalde les 24 hores al dia i els 365 dies de l’any . I sisè 
perquè preguntar quines responsabilitat té un Alcalde és desconèixer l’ordenament jurídic. 
Peró sembla ser que la seva preocupació es quan cobra l’Alcalde i d’aquest n’han et el tema 
del mes. En funció de la seva situació d’Alcalde de Castellar i de Diputat provincial l’Alcalde 
tenia 3 opcions, una cobrar el sou d’Alcalde i les dietes del a Diputació; segona  cobrar el sou 
de la Diputació i dietes de l’Ajuntament i tercera cobrar un sou i renunciar a les dietes. El més 
ètic i especialment més beneficiós pel nostre Ajuntament és el tercer ja que ens suposa un 
estalvi de més de 72.000 €. 
Fent un recordatori, diré que en el ple juny de l’any 2011 es va acordar que els ingressos dels 
regidors, en aquest cas de l’oposició, dels regidors sense dedicació fossin de 8.000 /anuals, 
725 €/mes, en el seu cas el redactat exacte era que es paguem per assistència efectiva 
mensual a les sessions dels òrgans col�legiats de la Corporació de la qual en formin part, 
òrgans col�legiats son comissions informatives i ple. Els regidors que només participen en el 
ple, en plens d’una durada mitjana de dues hores resulta que estan guanyant més de 200 
€/hora, fent aquest raonament. Si realment estan cobrant en funció de la dedicació, els 
sembla lògic aquets càlcul. 
Ja els hi asseguro que el sou de l’Alcalde co0m a Diputat no guarda aquesta relació. 
 
Per CiU el Sr. Josep Carreras,  intervé per fer el següent suggeriment: 
“Al respecte de la celebració del Ple Municipal, en nom del grup municipal de Convergència i 
Unió, m’adreço a l’equip de govern, també a la resta de grups municipals, per fer algunes 
reflexions que tenen com a objectiu principal agafar el compromís, tots els grups d’aquest 
plenari, que hem de mantenir la regularitat en la celebració mensual del Ple Municipal. En 
conclusió, salvant les tradicionals excepcions de Setmana Santa, períodes de vacances 



 

 

estiuenques i festes nadalenques on el plenari és adient que es bellugui de dates, la resta 
de l’any proposem el manteniment d’una absoluta regularitat en la celebració dels plenaris. 
L’Article 42 del ROM (Reglament Orgànic Municipal) al respecte de les sessions ordinàries 
del Ple diu: El ple té sessió ordinària, com a mínim, un cop al mes i sempre que hi hagi 
assumptes a tractar, excepte períodes de vacances i causes justificades, prèvia consulta a 
la Junta de portaveus.  
Per tant, fixeu-vos que el ROM aprovat en el Ple del 28 d’abril de 1998 amb una modificació 
feta el 31 de març del 2004, contempla l’excepcionalitat de manca d’assumptes a tractar. 
Ara bé, un plenari pot acabar tenint un ordre del dia més curt o més llarg, passa el mateix 
amb les JGL a les que assisteixo cada dimarts però mai hem d’ajornar la celebració de cap 
plenari perquè hi hagi pocs temes a debatre donat que per naturalesa el mateix ja disposa 
de dos punts de l’ordre del dia que entenem que també són prou importants: l’aprovació i 
posterior publicació de l’acta de la sessió anterior i el donar compte dels Decrets de 
l’Alcaldia i dels acords de la Junta de Govern local. Per tant, mai podem tenir un Ple buit de 
contingut perquè sempre hi haurà aquests dos punts esmentats. 
Aviat estarem a mitja legislatura, no he vist suspendre cap JGL per falta de temari, doncs el 
mateix hem de fer amb el plenari. Fetes aquestes reflexions, us animo a respectar el 
suggeriment que avui ha fet el Grup Municipal de Convergència i Unió. 
 
Abans de finalitzar la sessió intervé  el Sr. Alcalde, per donar les gràcies a treballadora Sra. 
Mercedes López, que es jubila, i dir-li que la trobarem a faltar. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts de dotze de la nit, 
s’aixeca la sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests 
acords el Secretari amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 


